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Прачытай сам i перадай другому.

БЛІЦ

Андрэй ДЗМІТРЫЕЎ, адзін 
з кіраўнікоў кампаніі 

«Гавары праўду»:

– Калі я балатаваўся ў 
прэзідэнты, то ў маёй пра-
граме было прапісана, што 
нам патрэбна пазбавіцца ад 
такой колькасці ўрадавых 
рэзідэнцый, якую маем сёння. 
Не можа быць у краіне, якая 
не ганарыцца сваімі даходамі 
і высокім узроўнем жыц-
ця насельніцтва, рэзідэнцый 
больш, чым у англійскай 
каралевы. Дастаткова адной 
– для нейкіх дыпламатычных 
прыёмаў і гэтак далей.

Усё астатняе трэба 
выстаўляць на аўкцыён, пры-
ватызаваць альбо рабіць 
дамы адпачынку. А грошы, 
якія атрымаюць за гэта, трэ-
ба накіроўваць у адмысловы 
Фонд жылля для настаўнікаў 
і медыкаў рэгіёна. Гэта зараз 
больш актуальная задача. Нам 
патрэбна зрабіць так, каб меды-
кам і педагогам было цікава 
ехаць у рэгіёны і працаваць 
там. Вось гэта была б карысць! 
А ад таго, што ў цябе 15 ці 20 
рэзідэнцый, карысці не будзе. 
Іх жа трэбна не толькі пабуда-
ваць, але і ўтрымліваць.

Радзім ГАРЭЦКІ, акадэмік:

– Ніколі не думаў над 
гэтым, хаця, як мне падаец-
ца, шмат рэзідэнцый нам не 
патрэбна.

Тэнгіз ДУМБАДЗЭ, дэпутат 
Палаты прадстаўнікоў:
– Я не думаю, што ў 

Беларусі сотні ўрадавых 

рэзідэнцый. Такія рэзідэнцыі 
– абавязковы атрыбут у кож-
най краіне.

Да таго ж трэба разумець: 
ніхто не вечны на гэтым све-
це. І ніхто за сабой у магілу 
рэзідэнцыі не пацягне. А 
можа, і дзеючая ўлада, калі 
будзе такая неабходнасць, 
аддасць іх пад нейкія дабра-
чынныя праекты.

Але маё меркаванне: у 
кіраўніка краіны павінны 
быць прыстойныя рэзідэнцыі. 
Гэта ж першая асоба краіны! 
Любы замежны госць высо-
кага ўзроўню, які прыязджае 
ў Беларусь, павінен быць 
прыемна здзіўлены. Добрыя 
рэзідэнцыі сведчаць пра тое, 
што ў краіне ўсё добра. Госць 
прыехаў – і мы яго не ў хлеў 
завялі.

Так, у краіне ёсць і бед-
ныя людзі, але ўрадавыя 
рэзідэнцыі – гэта не шыка-
ванне. Павінна быць катэго-
рыя людзей, якім па іх статусе 
дазволена карыстацца такімі 
рэзідэнцыямі. Праўда, усё гэта 
павінна перадавацца нашчад-
кам. Новыя людзі, якія будуць 
кіраваць краінай, будуць 
таксама карыстацца гэтымі 
рэзідэнцыямі.

Таццяна ПРОЦЬКА, 
гісторык, кандыдат 
філасофскіх навук:

– Маё меркаванне такое: 
сёння абмяркоўваць урада-
выя рэзідэнцыі заўчасна. Гэта 
выглядае так, як быццам дзе-
ляць шкуру незабітага мяд-
зведзя.

А тое, што такія ўрадавыя 
рэзідэнцыі ў краіне маюцца, 
гэта ж ні для кога не сакрэт. 
Яны ў Беларусі былі, ёсць 
і застануцца. І калі ўлада ў 
краіне зменіцца, вось тады ім 
можна будзе знайсці вельмі 
добрае прымяненне.

Адным словам, тое, што 
пабудавана, у адзін дзень не 
знікне.

Мікалай ЛЫСЕНКАЎ, экс-
кіраўнік СПК «Жоўты 

бераг» (Стаўбцоўскі раён):

– Толькі адна ўрадавая 
рэзідэнцыя павінна быць. 
Там кіраўнік краіны павінен 
і жыць, і працаваць. Можа 
быць, і ўрад варта вывезці за 
межы горада.

А лішнім рэзідэнцыям 
лёгка можна знайсці добрае 
прымяненне – аддаць пад 
санаторыі, бальніцы, магчы-
ма, нешта перавесці ў камер-
цыйную частку. Памяшканні 
не павінны стаяць пустыя 
і чакаць, калі туды раз у 
некалькі месяцаў прыедзе 
высокі госць. Яны штодзень 
павінны быць карыснымі 
і працаваць для краіны і 
людзей. А асабліва дарагую 
рэзідэнцыю можна і прадаць, 
а за гэтыя грошы пабудаваць 
пяць невялікіх бальніц для 
дзетак.

Вячаслаў ОРГІШ, 
доктар філасофскіх 

навук, прафесар:

– Я не глядзеў фільм і, 
шчыра кажучы, нават не 
ведаю, колькі ў Беларусі сёння 

ўрадавых рэзідэнцый. Гэтая 
тэма – не мая кампетэнцыя.

Ганна КАНЮС, доктар 
палітычных навук:

– На мой погляд, хапіла б 
адной альбо дзвюх урадавых 
рэзідэнцый, каб працаваць там 
і прымаць ганаровых гасцей.

Што ў такім выпадку мож-
на было б зрабіць з астатнімі 
рэзідэнцыямі? Гэта добрыя 
месцы, каб аддаць іх пад 
дзіцячыя прытулкі, для жан-
чын, якія пацярпелі ад гвалту 
ў сям’і, для “чарнобыльцаў” 
альбо для тых, хто пацярпеў 
ад рэпрэсій пасля выбараў 
мінулаго года.

Можна было б зрабіць 
ц у доў ны я са цы яль-
ныя аб’екты. На пабудову 
рэзідэнцый пайшлі вялізныя 
бюджэтныя грошы, але 
столькі такіх аб’ектаў нам 
не патрэбна. Трэба ж неру-
хомасць выкарыстоўваць з 
максімальным прыбыткам.

Алег ГАЙДУКЕВІЧ, дэпутат 
Палаты прадстаўнікоў:

– Мяне наогул не цікавіць, 
колькі ў Беларусі ўрадавых 
рэзідэнцый, бо яны ўсе 
дзяржаўныя. Пяць, дзесяць, 
пятнаццаць… Якая розніца? 
Там не можа кіраўнік краіны 
жыць, яны выкарыстоўваюцца 
для нейкіх міжнародных 
сустрэч, яшчэ для нечага.

Мяне цікавіць, як краіна 
развіваецца, а не тое, колькі ў 
ёй рэзідэнцый. І фільм Пуцілы 
мяне зусім не ўразіў. Нічога я 
там сенсацыйнага не ўбачыў. 

Гэтак жа, як і ў фільме Аляксея 
Навальнага пра Уладзіміра 
Пуціна. Яны што, хочуць, каб 
прэзідэнт Расіі ў лапцях хадзіў, 
як абадранец? Пакажыце 
мне такога прэзідэнта! Усе 
прэзідэнты ў свеце – мільянеры. 
А хто кажа, што ён не мільянер, 
той прыкідваецца.

У нашага кіраўніка краіны 
насамрэч усё дзяржаўнае. Дзе 
ў яго асабістыя рэзідэнцыі? 
Паказалі тыя, якія належаць 
дзяржаве. Рана ці позна, але 
ўлада змяняецца, а рэзідэнцыі 
застануцца.

Таму я не бачу тут аніякай 
праблемы, якая хвалюе люд-
зей. Ды, мяркую, і не хвалюе 
яна іх наогул. Народ хвалю-
юць заробкі, пенсіі і тое, як ён 
будзе жыць далей.

Анатоль ЛЯЎКОВІЧ, дацэнт, 
экс-кіраўнік Беларускай 
сацыял-дэмакратычнай 

партыі (Грамада):

– Дзяржава павінна мець 
рэзідэнцыі, але тут павінна 
быць пачуццё меры. Каб быць 
сціплым, дастаткова і двух-трох 
рэзідэнцый. Што, у Беларусь 
высокія госці штодзень прыяз-
джаюць, чарга стаіць і немаг-
чыма ўсіх пасяліць у дзвюх 
рэзідэнцыях? Не, няма тако-
га. Дык навошта, каб у гэтых 
памяшканнях паветра гуляла? 
Лепш аддаць іх тым, каму яны 
насамрэч патрэбны. Тым жа 
хворым дзецям.

Зоя ІВАНОВА, 
пенсіянерка 

(г.Смалявічы):

– Беларусь – не такая 
вялікая краіна, каб буда-
ваць тут шмат урадавых 
рэзідэнцый. Дастаткова было 
б і адной, ну максімум дзвюх.

А астатнія рэзідэнцыі 
спатрэбіліся б у сацыяль-
най сферы, дзе праблем у нас 
хапае. Варта было б аддаць іх 
пад санаторыі і прафілакторыі. 
Гэта асабліва актуальна зараз, 
калі людзі масава хварэюць 
на каранавірус, і пасля хваро-
бы ім патрэбна рэабілітацыя. 
Дык дайце людзям магчымасць 
прывесці ў парадак здароўе ў 
нармальных чалавечых умовах!

Алена ЗОЛАВА, салістка 
Вялікага тэатра:

– Думаю, для нашай 
дзесяцімільённай краіны 
дастаткова дзве-тры ўрадавыя 
рэзідэнцыі. «Лішнія» 
рэзідэнцыі зараз варта было 
б аддаць пад дзіцячыя дамы 
сямейнага тыпу. А таксама 
пад санаторыі – пажадана з 
мінімальнай аплатай.

Аляксандр САЛАДУХА, 
спявак:

– У нас іх тры – і гэта-
га цалкам дастаткова! У 
прэзідэнта Лукашэнкі, у Дзеда 
Мароза ў Белавежскай пуш-
чы і ў Аляксандра Саладухi 
на Пцічы. А пра астатнія 
рэзідэнцыі першы раз чую!

Раіса БАРАВІКОВА, 
пісьменніца і паэтка:
– Не ведаю... Мне здаецца, і 

адной дастаткова. Вось у мяне 

адна дача, і добра. А лішнія 
рэзідэнцыі трэба аддаць пад 
дзіцячыя дамы – як калісьці 
забіралі лішнюю ўласнасць у 
памешчыкаў, калі ўсталёўвалі 
Савецкую ўладу.

Аляксей ДУДАРАЎ, 
драматург:

– Мяне гэта не хвалюе – 5, 
15 або 27... Можа, патрэбны ўсе 
27. Каму цікава, хай лічыць.

Станіслаў ШУШКЕВІЧ, 
экс-старшыня Вярхоўнага 

Савета Беларусі:

– Шчыра кажучы, даклад-
на не ведаю, колькі на сён-
ня ў Беларусі ўрадавых 
рэзідэнцый і як яны 
выкарыстоўваюцца. Але, на 
мой погляд, дзве-тры нам 
патрэбны, а больш – ужо 
залішняе. Таму што не зусім 
зразумела, што ў іх рабіць. 
Гэта марнатраўства!

І не праблема знайсці 
прымяненне астатнім 
рэзідэнцыям. Гэта былі б 
цудоўныя гатэлі, прываб-
ныя для турыстаў. Такой 
праблемы наогул не было 
б. Увогуле, калі рэзідэнцыі 
пабудаваны на народныя 
грошы, то трэба іх гэтаму 
народу і аддаць.

Апытвалі Алесь СІВЫ, 
Алена МАЛОЧКА.

Пра тое, што ў Сеціве з’явіцца фільм пра «палацы Лукашэнкі», здаецца, першым сказаў ён сам. І сапраўды, 8 сакавіка вечарам велізарная колькасць 
людзей многае ўбачыла на ютуб-канале. На ўчарашні дзень фільм цяпер усім вядомага Сцяпана Пуцілы паглядзелі больш за два мільёны чалавек (!).

Няхай прафесійныя рэцэнзенты раскладаюць усё па палічках, а «Народная Воля» вырашыла звярнуцца да шэрагу вядомых асоб толькі з двума пытаннямі:

1.Колькі ўрадавых рэзідэнцый дастаткова мець Беларусі?
2.Які лёс павінен напаткаць «лішнія» рэзідэнцыі?

Хочаце купіць чарэшню па 220 рублёў за кілаграм? Калі ласка…
У суботу раніцай з’ездзіла на сталічны Камароўскі рынак і паглядзела, колькі каштуюць толькі што прывезеныя з заморскіх краін гародніна і садавіна. 

Ля некаторых прылаўкаў можна не спыняцца – не для беларускай кішэні, напрыклад, свежая чарэшня па 220 рублёў за кіло...

Сезон хурмы ўжо адыходзіць, а вось чарэш-
ня і клубніцы пачынаюць набіраць абароты. 
Разбежка па цэнах уражальная: клубніцы – ад 
14 да 32 рублёў за кілаграм, чарэшня – ад 209 
да 220.

Ад прадаўцоў ледзь не на кожным кро-
ку чую: “Ну купіце, купіце…” А я ў адказ: 
“Дорага!” Раз-пораз завязваецца дыялог.

– Чаго прыйшлі і толькі глядзіце? – пыта-
ецца адна з жанчын.

– З такімі цэнамі толькі глядзець застаецца...
– Дык жывём жа не ў казцы…
– А з чым, скажыце, звязаны рост цэн?
– Я ж не міністр, не ведаю, – адказвае ганд-

лярка. – Мая справа – прадаваць.
– А вось чула, што ў вас тут чарэшня ёсць 

па 220 рублёў...
– Так, была недзе. З Чылі прывезлі...
Цікаўлюся: ці можна купіць танней? Дастаю 

смартфон, заходжу на сайт Камароўскага рын-
ку і даведваюся: чарэшня з Перу каштуе 209 

рублёў за кілаграм.
“Тонкая і гладкая скурка пакрывае 

далікатную і сакавітую мякаць, – гаворыц-
ца ў апісанні тавару на сайце. – Чарэшня 
ўтрымлівае досыць шмат жалеза, а зна-
чыць, ягады з’яўляюцца ідэальным сродкам 
пры малакроўі. Плады выкарыстоўваюцца 
ў якасці стымулюючага, танізуючага і 
агульнаўмацавальнага сродку. Даказана, што 

чарэшня дапамагае ачысціць арганізм ад “дрэн-
нага” халестэрыну і ад прадуктаў распаду”.

Нягледзячы на такую прывабную рэкла-
му, усё ж не магу аддаць 220 рублёў за нейкі 
кілаграм смачных ягад.

Спрабую знайсці садавіну па больш прымаль-
най цане. Вось бачу вінаград, каштуе ад 10 да 14 
рублёў. Праўда, адразу ўзгадала: на акцыі ў супер-
маркеце вінаград прадаваўся па 8,50 за кілаграм.

Звяртаю ўвагу на свежы ананас – сярэдні 
кошт 12 рублёў.

– Бярыце! Вельмі смачны! – крычыць мне 
прадавец.

– А калі танней будзе? – цікаўлюся.
Маё пытанне застаецца без адказу.
Раптам заўважаю чаргу, падыходжу.
– За чым стаіце? – цікаўлюся.
– Хурма па рублю!
– Яна ж гнілая...
– Калі вам гнілая, то ідзіце і бярыце за 

пяць рублёў, – адказвае мне прадавец.

А вось і перцы – каля 10 рублёў за кілаграм. 
Агуркі – па 7, памідоры – ад 5 да 30 рублёў!

Зноў цікаўлюся, з чым звязаны рост цэн.
– Я на такія пытанні не адказваю. Трэба – 

бярыце! Не трэба – ідзіце!
Дзякую за каментарый, а ў спіну мне пры-

лятае памідор. Што ж, і такое бывае...
Вырашаю зайсці ў малочны аддзел – рап-

там там напаткаю якога гаваркога пакупніка. І 
такі знайшоўся – Андрэй Старжынскі, юрыст 
адной з прыватных кампаній.

– Ці заўважылі вы скачок цэн?
– Заўважыў, але гэта тычыцца толькі асобных 

тавараў. Так, алей з восені падаражэў з 2,80 да 3,20. 
Мабыць, з прычыны неўраджаю сланечніка. Курыная 
грудка без скуры – з 5,75 да 5,90 рубля. Пасля Новага 
года мука слуцкая – з 1,80 да 2 рублёў. А вось на 
бананы цэны ўпалі ўжо да 2,50 за кілаграм. Завезлі, 
напэўна, вялікую партыю.

– Чаму купляеце прадукты на Камароўцы, 
а не ў супермаркеце?

– У краме і даражэй, і выбару няма…
– А наогул, ці чулі вы пра заклікі байка-

таваць прадукцыю тых кампаній, якія зна-
ходзяцца ў цеснай сувязі з уладамі?

– Вядома ж, чуў, але лічу гэта глупствам.
– А санкцыі, якія ўводзяцца супраць 

Беларусі, эфектыўныя?
– Яны не могуць быць эфектыўнымі, 

паколькі гэта штурхане Беларусь да Расіі.
Каб не паглыбляцца ў палітыку, вяртаюся 

да таго, што мяне больш за ўсё ўразіла тут, на 
Камароўскім рынку.

– А вы чарэшню бачылі па 220 рублёў?
– Не бачыў і не шукаў…
Так, ахвочых набыць дарагую ягаду няш-

мат. Не дазваляюць беларусам раскашэліцца іх 
мізэрныя даходы. Паводле афіцыйных дадзе-
ных Белстата, намінальная сярэдняя зарплата 
ў беларускай сталіцы за студзень склала 1849 
рублёў, а гэта нават не вялікае вядро чарэшні.

Фіра РАЗУМОЎСКАЯ.

СПЕЦЫЯЛЬНЫ РЭПАРТАЖ

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае 
«Народную Волю» ў гэты надзвычай 

 цяжкi час. 
Рэдакцыя.
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SOS!

СПЕЦКОМАНДИРОВКА

«Відаць, падохну ў калоніі»
Палітвязень Ігар Лосік напісаў сумны ліст з СІЗА

Перезвонит ли журналисту  
майор милиции Дмитрий Гринь?

Конечно, надо мной можно смеять-
ся, но я побаивалась идти в РОВД 
Новогрудка. Кого сейчас оберега-
ет журналистское удостоверение? И 
вообще, за последние полгода у мно-
гих моих соотечественников, думаю, 
сложилось стойкое убеждение: люди 
в форме – это опасность. В Минске, 
например, я живу напротив милиции 
Советского района, так практически 
всю зиму по воскресеньям наблюда-
ла, как вокруг здания РУВД ходил 
патруль с автоматами наперевес. Это 
нормально? Я на базар – они с авто-
матами навстречу. Я из химчистки – 
опять двое в черном с оружием на 
дороге стоят, прямо не разминуться. 
Я не выдержала и однажды спросила: 
«У нас что, уже военное положение?» 
«Пока нет», – промычали мне в ответ. 
Ну так какого лешего вы мне автоматы 
свои показываете?

Так что честно говорю: собира-
лась в Новогрудок (на этом настоял 
главный редактор) и на всякий слу-
чай взяла сменное белье. Вернусь ли 
к вечеру?.. Теперь ведь и за неугод-
ный вопрос к представителю сило-
вых структур можно загреметь в изо-
лятор. Вот на Жанну Бобровскую в 
Новогрудском РОВД составили про-
токол вообще только за то, что она 
побывала на воскресной исторической 
экскурсии. Ее личная история опубли-
кована в №17 «Народной Воли» за 5 
марта. А теперь в Новогрудок я поеха-
ла, чтобы встретиться и поговорить 
с теми официальными лицами, кто 
так «украсил» Бобровской, коренной 
новогрудчанке, жизнь, а именно с май-
ором Дмитрием Сергеевичем Гринем 
и судьей Екатериной Федоровной 
Тарас.

Вышла из маршрутного такси в 
яркий полдень, огляделась на площади 
Ленина и поняла, что не совсем точно 
знаю, в какой стороне суд, в какой – 
милиция. Конечно, в древней столице 
Великого Княжества Литовского быва-
ла не раз, но больше ходила по музеям 
и знакомилась с архитектурным насле-
дием. Обратилась за помощью в нави-
гации к прохожему. С первых же слов 
он признался, что тоже из «сидельцев». 
«Пятнадцать суток!» – почти торже-
ственно произнес молодой человек и 
помахал рукой в направлении суда. 
Жаль, я не узнала его фамилию, но 
согласитесь: если первый встречный в 
городе – и тот побывал в изоляторе, то 
поневоле растеряешься, онемеешь.

В общем, пришла в суд, РОВД оста-
вила себе «на закуску». В маленьком 
фойе было пусто, солнечно, тихо и 
чисто. Дежурный милиционер записал 
мои паспортные данные и сразу же 
позвонил судье Е.Ф.Тарас. Буквально 
через минуту от нее пришла секретарь 
(подумалось: хм, как всё оперативно, 

толково). Впрочем, на этом мое жур-
налистское везение и закончилось, мне 
тут же сообщили, что прием граждан 
судьями Новогрудского района не про-
водится и что Екатерину Федоровну я 
не увижу ни под каким предлогом. 
Разве только в зале суда. Но зато 
могу встретиться со специалистом по 
связям с общественностью Ксенией 
Иосифовной Фурсой. Конечно, я не 
отказалась и от такого общения.

Первое, что услышала в кабинете 
уважаемого специалиста, что времени 
у нее на меня очень мало. И повторяла 
это Ксения Иосифовна с едва ли не 
через минуту много раз – наверное, 
чтобы я не возомнила о себе лишнего. 
Я согласилась, что работа у нее непро-
стая. На что Ксения Иосифовна отве-
тила прямо-таки афоризмом: «Любая 
работа трудная, если ее делать… труд-
но». Мне понравилось. Конечно, труд-
но наказывать людей сутками, когда 
нет серьезной доказательной базы, 
– я, конечно, о Жанне Бобровской. 
Человека, переболевшего пневмони-
ей, ковидом, запереть в изолятор на 
десять суток за участие в экскурсии, 
которая показалась (именно что пока-
залась, потому что фактов нет!) мили-
ции неправомерной?!

– Никаких комментариев и пояс-
нений, кроме изложенных в постанов-
лении по административному делу, 
судьями для СМИ не дается. Если 
гражданин не согласен с решени-
ем суда, у него есть процессуальное 
право на обжалование в вышестоящие 
инстанции. И, насколько я знаю, этим 
правом воспользовались… – сказала, 
как отрезала, К.И.Фурса.

Действительно, Жанна Бобровская 
обращалась уже в областной суд, пода-
вала апелляцию. Естественно, безре-
зультатно. Это ж статья 23.34!

Тем временем Ксения Иосифовна 
продолжала:

– А прийти журналисту в суд и 
сказать: «Здравствуйте, я хотела бы 
поговорить» – у нас таких специали-
стов, которые будут пояснять пред-
ставителям СМИ постановления суда, 
нет. Другое дело, если бы вы захотели 
поучаствовать в судебном заседании, 
то обратились бы ко мне заранее, и я 
могла бы обеспечить ваше присутствие 
в сэзэ, – Ксения Иосифовна незаметно 
перешла на привычный профессио-
нальный судейский жаргон. – Если, 
конечно, оно открытое. Но процесс, 
которым вы интересуетесь, уже про-
шел… Так что никаких интервью и 
комментариев. Ни-че-го.

С этим твердым «ни-че-го» я вышла 
на крыльцо районного суда. Хотелось 
глубоко вдохнуть, но рядом стояла 
большая группа курящих граждан 
цыганской внешности. Чтобы пройти, 
пришлось нырнуть в окутывающие их 

клубы дыма, и тут же услышала в спи-
ну: «Не дадите на хлебушек?..»

Странно, а почему не предложили 
сначала погадать? Вот пусть бы угада-
ли мое заветное желание, тогда можно 
и на хлебушек…

В фойе Новогрудского РОВД было 
тоже тихо и чисто – это прямо наша 
национальная черта. У стены сиде-
ли милиционеры, которые оживлен-
но что-то обсуждали. Но без нервов, 
по-деловому. На меня, посетителя, 
ноль эмоций. Поэтому я как-то вну-
тренне успокоилась и громко пред-
ставилась дежурному: «Журналист 
«Народной Воли» такая-то». Никакого 
эффекта, агрессии, косых взглядов. 
Кстати, Новогрудок, как мне расска-
зывали, летом и осенью не отличился, 
как наша столица, грубым насилием. 
Да, задерживали, судили, но все-таки 
не били, не унижали, как в Минске. 
Местные служивые люди, слава Богу, 
не переступили эту черту… Через 
несколько минут дежурный передал 
мне телефонную трубку, и я стала 
разговаривать с майором Дмитрием 
Сергеевичем Гринем, который состав-
лял протокол на Ж.Г.Бобровскую за 
воскресную экскурсию. Мне хоте-
лось с ним встретиться, чтобы спро-
сить неформально: а душа у него 
не болит? Да, служебные обязанно-
сти, приказы, но есть же еще чело-
вечность, сострадание, сочувствие. 
Почему из всей экскурсии, оформ-
ленной по всем правилам, выхвати-
ли Жанну Бобровскую – и под про-
токол? Чтобы остальных напугать? 
Да, Бобровская – человек со своей 
гражданской позицией, но это же 
не преступление. Неужели прият-
но бессмысленно наказывать людей? 
Неужели именно это называется про-
фессионализмом и ответственностью?

Дмитрий Сергеевич принять меня 
не смог, так как уходил на селекторное 
совещание. Уважительная причина. «А 
когда сможете?» «А я вам перезвоню, – 
вдруг пообещал майор. – Но, конечно, 
не сегодня. И, конечно, еще с началь-
ством посоветуюсь».

Так что, можно сказать, я верну-
лась в Минск обнадеженная. Но сколь-
ко ждать? Не хотелось бы затягивать 
процесс общения. Причем с началь-
ством, с официальными лицами на 
всех уровнях. Ведь народное недоволь-
ство, общественное противостояние 
продолжается, хотя конфликт грубой 
силой и загнан сейчас под ковер. Но 
сам собой он не рассосется! Надо гово-
рить и договариваться. Надо слушать, 
обсуждать и дискутировать, а не пле-
тью «сейчас не до законов» махать. 
Сегодняшняя тишина, знаете ли, 
обманчива… Очень обманчива.

Елена МОЛОЧКО.
Новогрудок – Минск.

«Ілюзій не маю, думаю, будзе гадоў пяць, 
і там я і падохну. Няма ніякага ўжо жадання 
нічога рабіць, столькі ўсяго было зроблена, і 
ўсё марна, нічога ні на кога не ўплывае. Скажу 
шчыра, наўрад ці нешта зменіцца.

Усе сядуць, астатнія з’едуць або заціхарацца, 
Расія дапаможа з грашыма, і так на некалькі 
гадоў. Таму я вось думаю да гэтага проста неяк 
падрыхтавацца, таму што я стаміўся чакаць і 
спадзявацца на добрае, а ў адказ кожны тыд-
зень на працягу ўжо васьмі месяцаў толькі горш 
і горш.

І калі здаецца, што горш быць не можа, 
становіцца яшчэ горш, а ты ніяк на гэта не 

можаш паўплываць. Сумнавата, але так і буд-
зе. Пакуль не бачу прычын іншых.

І не хачу, каб Даша на судзе бачыла і чула 
прысуд такі. Лепш бы проста расстралялі 
па-хуткаму, і не бачыць гэта ўсё».

Гэта, як кажуцсь, сігнал «SOS!». Шаноўныя 
чытачы «Народнай Волі»! Разам падтрымаем 
Ігара. Будзем спадзявацца, што нашы лісты 
нададуць яму сілы вытрымаць усе выпрабаванні. 
Пішыце, вось адрас: 

Следчая турма №8
222163 г.Жодзіна, вул.Савецкая, 22А
Ігар Аляксандравіч Лосік.

У НУМАР!

У Дзмітрыя Рабцэвіча –  
новая кампанія

Стала вядома аб тым, што 
PandaDoc ліквідуе юрыдыч-
ную асобу ў Беларусі. Як удало-
ся высветліць dev.by, дырэктар 
мінскага офіса PandaDoc яшчэ 
ў кастрычніку зарэгістраваў 
новую ІТ-кампанію.

Дырэктар мінскага офіса 
PandaDoc Дзмітрый Рабцэвіч 
быў затрыманы 2 верасня 
мінулага года разам з тры-
ма іншымі супрацоўнікамі 
кампаніі. Спачатку ім было 
прад’яўлена абвінавачанне 
ў крадзяжы 107 тысяч 
рублёў з бюджэту. Пазней іх 
абвінавацілі ў махлярстве – 
работнікам PandaDoc пагра-
жала ад 3 да 10 гадоў турмы. 
Менеджар па прадукце Віктар 
Куўшынаў да гэтага часу 
застаецца пад вартай.

11 кастрычніка пасля вядо-

май сустрэчы з Аляксандрам 
Лукашэнкам у СІЗА КДБ 
Рабцэвіча перавялі, як тады 
паведамлялася, пад хатні 
арышт.

Адразу пасля выхаду з 
СІЗА Рабцэвіч даў інтэрв’ю БТ, 
у якім падзяліўся планамі аб 
стварэнні ІТ-кампаніі: «Ёсць 
ідэя пабудаваць кампанію ў ПВТ 
з дапамогай калег, сяброў і пра-
цаваць у гэтай юрысдыкцыі. На 
дадзены момант там створа-
ны ўсе ўмовы, каб плаціць нар-
мальныя заробкі, развівацца, 
будаваць будучыню разам».

Як удалося высветліць 
dev.by, Рабцэвіч зарэгістраваў 
новую кампанію 23 
кастрычніка. Называецца яна 
«ПЦІ Салюшнс».

Паводле выпіскі з АДР, 
ТАА «ПЦІ Салюшнс» зай-

маецца «дзейнасцю ў галіне 
камп’ютарнага праграмаван-
ня». Статутны фонд – 1000 
рублёў. Уласнік і кіраўнік 
– Дзмітрый Рабцэвіч. 
Юрыдычны адрас «ПЦІ 
Салюшнс» супадае з юры-
дычным адрасам «PandaDoc-
Мінск»: вул.Кірава, д.8, 
памяшканне 7.

«ПЦІ Салюшнс» ёсць 
ў базе кампаній, якія 
ўваходзяць у ПВТ.

Адкрытых вакансій у новай 
кампаніі Рабцэвіча знайсці не 
ўдалося.

Dev.by звязаўся з Дзмітрыем 
Рабцэвічам і папрасіў раска-
заць пра новую кампанію. Ён 
сказаў, што пакуль не камен-
туе, але, магчыма, зможа 
даць каментарый на працягу 
аднаго-двух тыдняў.

Новым міністрам па надзвычайных сітуацыях 
стаў экс-кіраўнік гродзенскай міліцыі

СТАЛА ВЯДОМА…

Новым міністрам па над-
звычайных сітуацыях стаў 
былы кіраўнік міліцыі 
Гродзенскага аблвыканкама 
Вадзім Сіняўскі.

Уладзімір Вашчанка, які 
кіраваў МНС з 2010 года, 
пакідае пасаду.

Другі энергаблок Беларускай АЭС  
збіраюцца запусціць да канца года

Энергетычны пуск другога блока БелАЭС запланаваны на чацвёрты квартал 2021 года, расказаў 
дырэктар інжынірынгавага дывізіёна дзяржкарпарацыі «Росатом» АЭС Аляксей Кананенка.

ПРЫЗНАЧЭННЕ

Паводле яго слоў, пачалася загрузка 
імітатараў цяпловыдзяляльных зборак 
у корпус рэактара.

«Сёлета мы плануем фізічны пуск, гэта 
значыць пачаць загрузку свежага ядзернага 

паліва ў рэактар. Пасля гэтага другі рэак-
тар будзе выведзены на мінімальна кан-
траляваны ўзровень (1% ад намінальнай 
магутнасці) з правядзеннем адпаведных 
даследаванняў, якія пацвярджаюць надзей-

насць і бяспеку працы на праектных пара-
метрах. Пачнецца этап энергетычнага 
пуску, падчас якога блок будзе ўключаны ў 
энергетычную сетку Беларусі», – паведаміў 
Аляксей Кананенка TUT.BY.

СУМНАЯ ВЕСТКА

Ціханоўскаму прад’явілі канчатковае абвінавачанне,  
яму пагражаюць 15 гадоў турмы

Папулярнаму блогеру, палітвязню Сяргею Ціханоўскаму паводле чатырох артыкулаў Крымінальнага 
кодэкса пагражае пакаранне да 15 гадоў зняволення.

Следчы камітэт скончыў расследа-
ванне крымінальнай справы супраць 
блогера Сяргея Ціханоўскага, палітыка 
Мікалая Статкевіча і іх паплечнікаў.

Сяргею Ціханоўскаму прад’яўлена 
канчатковае абвінавачанне паводле 
некалькіх артыкулаў Крымінальнага 
кодэкса:

– ч.1 арт.293 (арганізацыя масавых 
беспарадкаў);

– ч.3 арт.130 (распальванне сацыяль-
най варожасці);

– ч.2 арт.191 (перашкода працы ЦВК);
– ч.1 арт.342 (арганізацыя дзеянняў, 

што груба парушаюць грамадскі парадак).
Санкцыя найбольш цяжкога арты-

кула ў гэтым пераліку прадугледжвае 
пазбаўленне волі тэрмінам да 15 гадоў.

Вядома ж, што нават калі цяперашні 
суд і вынесе такі вердыкт, то гэта не 
значыць, што С.Ціханоўскі такі тэрмін 
правядзе за кратамі. Адбудуцца ў краіне 
палітычныя змены – і палітвязні вый-
дуць на свабоду.
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Елена ГИРЕНОК:
«Трудно играть комедию,  

когда калечат людей, ломают судьбы…»
Многие белорусы до прошлого года считали себя достаточно аполитичными. Но выборы, беспрецедентное по своей жестокости и масштабам насилие 

сразу после них, наступивший правовой дефолт, массовые репрессии – всё это не оставило выбора для адекватных, неравнодушных, имеющих 
совесть граждан. Все они так или иначе приобщились к происходящему. Среди них оказалась актриса Театра-студии киноактера Елена Гиренок.

О знаковой в творческой биографии роли жены Янки Купалы, о двух задержаниях, о том, почему талантливая актриса,  
мама 11-летней девочки, хрупкая женщина считает необходимым заявить о своей позиции, мы и говорили с Еленой Гиренок.

 «Купала» – фильм с душой
– В фильме «Купала» (премье-

ры которого, к сожалению, мы 
так и не дождались) вы исполни-
ли роль жены национального поэта 
– Владиславы Францевны. Многие 
белорусы очень мало знают об этой 
женщине. Какой ее увидели и поста-
рались сыграть вы?

– Владислава Францевна, на мой 
взгляд, из числа женщин, которые как 
личность растворяются в своих выда-
ющихся мужьях, полностью посвяща-
ют свою жизнь служению им. Музей 
великого поэта она начала создавать 
сразу после его смерти: без него ее 
жизнь теряла смысл. Наверное, имен-
но такие спутницы и должны быть 
рядом с гениями. Готовясь к своей 
роли, ходила в Государственный лите-
ратурный музей Я.Купалы, разговари-
вала с его сотрудниками, и они с вос-
хищением рассказывали о Владиславе 
Францевне, ее самоотверженности, 
культуре, доброжелательности, а еще 
искренне огорчались, вспоминая 
один спектакль, где ее образ получил-
ся крайне непривлекательным.

– Вам легко работалось с 
Николаем Шестаком, сыгравшим 
Купалу?

– Легко. Николай, безусловно, 
очень подошел на роль, внутрен-
не совпал с нею. Восхищаюсь сво-
им коллегой с профессиональной 
точки зрения. Он родился в Латвии, 
учился в Ярославле и не говорил 
по-белорусски. В начале съемок речь 
шла о том, что Купалу переозвучит 
другой актер. Но к их окончанию 
Николай настолько овладел языком, 
что сумел справиться сам.

– В ноябре 2020-го на втором 
Международном фестивале кино 
стран СНГ «Московская премьера» 
«Купала» получил приз «Событие 
кинематографического года». Для 
вас фильм стал событием?

– Да. Было интересно работать, и 
результат мне понравился. Режиссер 
Владимир Янковский подчеркивал, 
что снимает фильм об истории поэта 
в жестких условиях режима, о челове-
ке, который в крайне сложные време-
на пытается не изменять своему дару. 
Во многом картина удалась благодаря 
самоотверженности всей съемочной 
группы. Человеческий фактор сыграл 
грандиозную роль. Все выкладыва-
лись, не считаясь с личным временем. 
Костюмеры, гримеры творили чуде-
са, иногда даже ночевали на студии. 
Обидно, что такой труд государство 
не оценило по достоинству. Многим 
не понятно, почему на «Оскар» отпра-
вили «Уроки фарси», а не «Купалу».

«С ужасом думаю, что зал 
могут выкупить омоновцы»

– Минчане любят и знают вас по 
спектаклям в Театре-студии кино-
актера. Как вам работается сегодня?

– Нелегко. Постоянно задаю себе 
вопрос: кому нужно сейчас наше 
творчество? Как можно играть коме-
дию в то время, когда людей кале-
чат, ломают судьбы? Мне кажется, так 
обесценивается профессия актера. На 
мой взгляд, театр должен отражать 
боль, правду, разговаривать со зри-
телем о том, что сегодня переживают 
сограждане, а не делать вид, что у нас 
все по-прежнему.

– Елена, но сегодня концентра-
ция боли столь высока, что люди 
ищут отдушину. Мы и так с августа 
2020-го живем в состоянии посто-
янного стресса. Многие ощущают 
безысходность. А надо ведь откуда-
то брать силы, чтобы жить, наде-
яться, верить. И театр может хоть 
немного «утереть слезы».

– Понимаю: людям нужно отды-
хать, восстанавливаться, нужны 
источники позитива. И я работала бы 
для неравнодушных зрителей, име-
ющих такой запрос. Мне не хочет-
ся играть для тех, кто приходит в 

театр просто похихикать, кто живет 
так, будто ничего страшного не про-
исходит. С ужасом думаю: а что, 
если вдруг зал выкупят омоновцы. 
Придется перед ними играть коме-
дию? Веселить их? Мне очень понят-
на позиция купаловцев, покинув-
ших сцену. Считаю, они совершили 
настоящий Поступок. Трудно слу-
жить искусству, когда «в стране не до 
законов», когда нарушены все нормы 
– правовые и человеческие. Сегодня 
охотнее откликаюсь на предложения 
участвовать в творческих проектах, 
которые выражают протест против 
лжи, насилия, судебного произвола.

– Ваша гражданская позиция 
создает сложности в театре?

– В театре – нет. Но проблемы с 
работой есть. Ушла из «ТриТформаТа», 
несмотря на долгие творческие, 
дружеские отношения с многи-
ми коллегами. В тот день, когда 
убили Романа Бондаренко, я пережи-
ла мощный внутренний диссонанс. 
Мы репетировали «Три сестры», и все 
делали вид, что у нас только одна 
проблема – спектакль. Очень доро-
гой для меня проект «Диафильм live» 
сейчас приостановлен: наш музы-
кант Андрей Евдокимов вынужденно 
покинул страну.

– Наверняка меньшая творческая 
занятость отражается на финансо-
вом положении семьи.

– Отражается. В нашем социаль-
но ориентированном государстве при 
зарплате в театре 500 рублей около 
400 рублей в месяц плачу за аренд-
ное жилье. Экономические трудности 
осложняют жизнь, но не они вызыва-
ют мой самый мощный протест, а то, 
что власть перешла все границы, все 
красные линии. Нам откровенно лгут, 
нарушают базовые права, избивают и 
уже убивают оппонентов. Не хочется 
жить в концлагере, невозможно смо-
треть, как растаптывается всё лучшее 
в людях.

Уроки насилия 
– Вас дважды задерживали. При 

каких обстоятельствах это произо-
шло? 

– Первый раз – 26 сентября. 
Продержали ночь в РУВД и выпу-
стили, поскольку у меня несовер-
шеннолетняя дочь. Второй раз – в 
конце ноября, в воскресенье: шла в 
торговый центр, на рюкзаке был зна-
чок «Погоня». Остановили и прове-
ли в бус. Очевидно, просто требова-
лось кого-то захватить, подвернулась 
я. После двух суток на Окрестина 
выпустили, но пришлось выплатить 
штраф.

– Вы знаете, когда прочла о 
том, что вас били, была в ярости: 
вырвать бы той дряни руки! До 
какой же степени одичания должен 
дойти мужчина, чья профессия – 
защищать мирное население, чтобы 
поднять руку на хрупкую молодую 
женщину?!

– При первом задержании я 
довольно дерзко и нетерпимо выра-
жала свой протест против действий 
омоновцев. Заводят в бус, на полу 
вижу мужчину, который задыхает-
ся, просит, чтобы разрешили встать. 
А мне велят двигаться вперед, сту-
пать по нему. Конечно, это взбеси-
ло! «Не пойду, – говорю, – и никуда 
не поеду, пока его не поднимете». 
«Тут я буду диктовать, что делать», 
– следует реакция. Омоновец бьет 
меня по голове, лицу, а потом зала-
мывает руки. Разошлась, пыталась 
читать лекцию по истории, вразум-
лять, взывать к совести. А потом 
почувствовала, как становится 
тяжело дышать, немеют руки, паль-
цы. Реально почувствовала страх. 
Поняла, что полностью завишу от 
тупой силы. Когда протест вырази-
ла другая девушка, ей в лицо тоже 
полетел кулак. Тише всего в автоза-
ке сидели мужчины, и их молчание 
только усиливало ощущение страха. 
Сейчас временами накатывает такой 
приступ паники, просто до тошно-
ты. Не уверена, смогу ли с таким 
опытом повторно встать на защиту 
другого человека.

– И эти насильники – ваши 
ровесники, а то и младше. Лично 
для меня остается непостижимым, 
откуда столько зверья.

– Думаю, им основательно про-

мывают мозги. В бусе омоновцы 
называли всех выходящих на ули-
цу предателями родины! Еще их, 
конечно, стимулируют зарплатами. 
По большому счету они ничего не 
умеют, кроме как махать палка-
ми, не знают, как жить иначе. Есть 
среди них, уверена, и откровенные 
садисты. Я долго верила, что мили-
ция и армия могут быть с народом, 
но сейчас верить в это становится 
всё труднее.

– Чем запомнилось пребывание 
на Окрестина? Какие ощущения 
остались?

– Двое суток, конечно, можно 
выдержать. Хотя и такое краткое 
лишение свободы оказалось хуже, 
чем представляла. Те, кто сидит на 
больших сроках и умудряется не 
сломаться, а еще и пишут ободря-
ющие письма на волю, – настоящие 
герои! При втором задержании вме-
сте со мной в автозаке оказалась 
только одна уголовница со стажем: 
ее схватили у магазина с батоном 
в руках. Этот батон мы все вме-
сте с большим аппетитом съели в 
Первомайском РУВД. Остальные 
девушки и женщины – бухгалтер, 
айтишницы, специалист по логисти-
ке, врач. Одна из них никак не могла 
понять: «У меня три высших обра-
зования. Я никогда не привлекалась. 
За что тут сижу? Почему ко мне 
отношение хуже, чем к уголовнику?» 
Такую реальность отказываешься 
принимать. За что нас – социаль-
но благополучных, ничего противо-
правного не совершивших граждан 
– сажать в тюрьму и еще подвергать 
унижениям, судить?

– Как отреагировали родные на 
вашу позицию и задержания?

– Муж поддерживает, разделяет 
мои взгляды. Родители тоже уважают 
мой выбор. Дочь плакала, когда узна-
ла, что маму забрала милиция. Но 
Саша и наши друзья постарались ее 
успокоить, отвлечь. Эмоциональнее 
всех отнеслись к моей включенности 
в происходящее родственники стар-
шего поколения из маленьких горо-
дов. В пожилых людях страх особен-
но глубок.

«Опору нахожу в людях»
– Как вы относитесь к сторонни-

кам власти? Какие люди вас сегодня 
возмущают? 

– Иногда ловлю себя на откровен-
ной нетерпимости к ябатькам, хоть и 
стараюсь бороться с этим. Возмущают 
меня и равнодушные, которые живут, 
отгородившись от чужой боли сте-
ной, а еще те, кто против власти, но 
предпочитает пересидеть, отмолчать-
ся, считая: пусть борются другие.

– Лично для меня за период после 
августа 2020 года стало открытием, 
как велик в нашем обществе пласт 
людей, для которых профессиональ-
ная клятва, слова честь, достоин-
ство, справедливость – пустой звук. 
Имею в виду и армию, и милицию, 
и судей, которые отправляют за 
решетку невиновных, и руководи-
телей, увольняющих работников, 
посмевших высказать свое мне-
ние. Становятся понятны масшта-
бы и степень деформации многих 
сограждан. Система преуспела в 
формировании бесхребетного, 
подобострастного, готового выпол-
нить любой приказ человека.

– Думаю, те, кто сегодня при высо-
ких должностях, – люди отобранные. 
Они упорно годами шли к своему 
благополучию, подстраиваясь под 
систему. Они готовы найти оправ-
дание любой лжи, цинизму и жесто-
кости, чтобы только сохранить заво-
еванное место. Думаю, если у них и 
была совесть, они ее давно уже усы-
пили.

– Когда после августовско-
го беспредела я услышала слова 
Владимира Макея, что за слезы 
своего 11-летнего сына (из-за нане-
сенной ему словесной обиды) он 
готов «горло перегрызть», то про-
сто онемела. Так хотелось ответить: 
«Не сомневаюсь. За слезы своего – 
перегрызете. А до чужих сыновей 
вам, товарищ Макей, дела нет: пусть 
избивают, калечат, убивают?»

– Тех, кто верит этой власти, ста-
новится всё меньше. Часто думаю: 
ведь стоило ей не лгать, пойти на 
диалог с обществом, не затыкать рот 
людям с альтернативным мнением, и 
всё было бы иначе. Инициативные, 
свободные, талантливые белорусы 
сделали бы свою страну процветаю-
щей. Но власть ничего конструктив-
ного предложить не может, она сде-
лала ставку на насилие, запугивание, 
страх и идиотскую пропаганду в сти-
ле несмышленого Григория Азарёнка.

– Многие сегодня переживают 
период растерянности, усталости, 
опустошенности. Стало понятно: 
мирными протестами диктатуру не 
свергнешь.

– Боюсь Великой депрессии. Она 
может возникнуть из-за того, что 
люди вложили огромные силы, физи-
ческие, эмоциональные, духовные, 
чтобы поменять страну к лучшему, 
а всё рискует закончиться тем, что 
о них вытрут ноги. Понимаю тех, 
кто покидает страну. У каждого есть 
некий рубикон, до которого он готов 
бороться, а после которого – уже нет.

– В чем вы сегодня находите для 
себя опору?

– Только в людях. Меня окружа-
ют единомышленники. Когда возвра-
щалась после задержаний, во дворе 
меня встречали и окружали тепло-
той, поддержкой, и сразу становилось 
легче. Восхищают волонтеры. Помню, 
разговорилась с одним из них, моло-
дым парнем Ваней, и он признался: 
такого навидался начиная с августа, 
что приходит домой и плачет – просто 
не может этого выдержать. Плачет, а 
наутро встает и продолжает помогать! 
Это настоящий мужчина. Считаю, что 
в жизни стоит дорожить не властью и 
деньгами, а человеческой солидарно-
стью, добротой, любовью. В них наша 
сила.
Беседовала Илона ВОСКРЕСЕНСКАЯ.

ПАНДЕМИЯ

Прилетел  
из туманного 

Альбиона
По официальным дан-

ным Министерства здра-
воохранения, за преды-
дущие сутки в Беларуси 
было зарегистрировано 
609 случаев заболевания 
коронавирусом.

За весь период распро-
странения инфекции на 
территории страны умер-
ли 2063 пациента.

Минздрав со ссылкой 
на данные РНПЦ эпи-
демиологии и микро-
биологии сообщает, 
что в Беларуси выяв-
лено несколько первых 
случаев инфицирова-
ния британским штам-
мом COVID-19. Первые 
образцы британского 
штамма нашли у людей, 
прибывших из Польши, 
Украины и Египта. Еще 
несколько положитель-
ных образцов получены 
у пациентов, инфициро-
ванных на территории 
нашей страны.

Новый штамм коро-
навируса выявлен в 
Великобритании в нача-
ле октября 2020 года. Его 
основная особенность, 
которую отмечали изна-
чально, – повышенная 
заразность. Это толь-
ко один из нескольких 
недавно появившихся 
штаммов. На сегодня он 
обнаружен уже в десят-
ках стран на разных кон-
тинентах.

За 
палітычныя 
надпісы на 
асфальце – 
2 месяцы 
арышту
18-гадовага 

магіляўчаніна 
Сяргея Турунова 

прызналі вінаватым 
у псаванні маёмасці 
і нанясенні шкоды 

дарожна-маставому 
прадпрыемству  

на суму 56 рублёў 
73 капейкі.

Хлопец у адным са 
спальных раёнаў горада 
ў разгар леташніх 
пратэстаў напісаў 
фарбай на асфальтавым 
пакрыцці і лесвіцы 
лічбы «3%» і «80%». У 
яго дзеяннях угледзелі 
злачынства і абвінавацілі 
ў парушэнні артыкула 
341 Крымінальнага 
кодэкса (“Апаганьванне і 
псаванне маёмасці”).

11 сакавіка суддзя 
Аксана Ратнікава 
пастанавіла пакараць 
Турунова 2 месяцамі 
арышту і прысудзіла 
выплаціць шкоду 
к а м у н а л ь н а м у 
прадпрыемству. Паводле 
слоў хлопца, такімі 
надпісамі ён выказваў 
нязгоду з падробленымі 
вынікамі прэзідэнцкіх 
выбараў.

ВЕРДЫКТ

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ»  

â Facebook  
www.facebook.com/

nv.online.info

â Vkontakte  
www.vk.com/
nvonlineinfo
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РОДНЫ ГОЛАС

Аляксандра СлуцКАя:

«Я ведаю, што хутка змагу 
абняць маму»

«Калі мама выйдзе на волю, я прывязу яе дахаты, сяду на падлогу каля яе, абдыму за ногі і буду так 
сядзець доўга-доўга. І нікуды не адпушчу. Нават калі яна захоча кудысьці пайсці, я буду моцна трымаць 

яе. Як у дзяцінстве», – кажа Аляксандра Слуцкая, дачка кіраўніцы «Прэс-клуба» Юліі Слуцкай.

Мы сустрэліся з Сашай паміж 
яе паездкамі ў СІЗА, да адвакатаў, 
зборам перадач, паходамі на пошту 
і яшчэ безліччу розных спраў, якія 
цяпер сталі для яе амаль руцінай. 
Усе яе высілкі скіраваны на тое, каб 
зрабіць усё магчымае для мамы і бра-
та, якія ўжо больш за два месяцы 
знаходзяцца ў СІЗА №1.

– Майго мінулага жыцця больш 
няма, майго жыцця больш няма… – 
Саша не жаліцца, яна проста спрабуе 
пераказаць тое, што зараз з ёй адбы-
ваецца. – Мы нібыта памяняліся з 
мамай месцамі. Цяпер я – мама для 
яе. Гэта вельмі дзіўнае адчуванне. 
Так сталася, што я вырашаю, што 
мама будзе есці, ува што апранацца, 
што чытаць, нават чым будзе мыць 
галаву і чысціць зубы. Я сустракаю-
ся з яе сябрамі… Трэба сказаць, што 
мне гэта падабаецца, мне так лягчэй. 
Значна горш на выхадных, калі няма 
ўсіх гэтых спраў і калі не прыходзіць 
пошта.

Паўсядзённыя справы не даюць 
мне засмучацца. Я цэлымі днямі 
нечым занята. То сустракаюся з 
адвакатам, то выбіраю рэчы для 
мамы, то абдумваю, што ёй сабраць 
на перадачу. Пры любым выпадку 
праходжу каля Валадаркі, каб хоць 
так быць бліжэй да мамы. Для мяне 
гэта своеасаблівая тэрапія.

А яшчэ я ёй пішу. Пішу кожны 
дзень. Апісваю ўсё, што адбываец-
ца. Пытаюся маміных парад. Мы з 
мамай дамовіліся, што а 10-й веча-
ра будзем у думках размаўляць. І 
цяпер кожны вечар размаўляем. У 
думках яна прыходзіць да мяне ў 
госці, я прыходжу да яе. Мы раз-
ам гуляем. Абмяркоўваем прачыта-
нае. Я, дарэчы, адмыслова пытаюся ў 
мамы ў лістах, што яна зараз чытае, 
каб чытаць тое ж і мець магчымасць 
гэта абмяркоўваць. Так што я кож-
ны вечар разам з мамай, мы пера-
шэптваемся, пляткарым, дзелімся 
сакрэтамі, як і раней, нібыта няма 
паміж намі кратаў…

Мама нарадзіла мяне ў 19 гадоў. 
Я заўсёды хвалілася сваёй мала-
дой мамай. І мы ўвесь час былі з 
ёй сяброўкамі. Але разам з тым 
мама для мяне – аўтарытэт, я хаце-
ла вырасці і быць падобнай да 
яе. Спадзяюся, што хоць у нечым 
я сапраўды падобная да мамы. 
Самым страшным у дзяцінстве было 
ўбачыць у маміных вачах расча-
раванне. Яна ніколі не сварылася, 
ніколі не наракала.

У мяне вельмі шмат самых 
цёплых успамінаў з дзяцінства. У 
самыя цяжкія часы (а маё дзяцінства 
прыйшлося на 1990-я) мама старала-
ся зрабіць так, каб у нас было ўсё. 
Я памятаю мой ружовы штрокса-
вы камбінезон, які мама сама мне 
пашыла. Мама, якая дагэтуль нават 
не ўяўляла, як гэта зрабіць. А яна 
пашыла, і я памятаю, як ён мне 
падабаўся. Памятаю, як на апошнія 
грошы мы паехалі адпачываць у 

Балгарыю – і мама рабіла ўсё, каб мы 
запомнілі гэты адпачынак.

Памятаю, як, калі мне было каля 
4 гадоў, мы гулялі ў парку і знайшлі 
параненае ваверчаня. Мы яго забралі 
дахаты, выхадзілі і выкармілі…

У мяне самая лепшая мама ў све-
це. І мама ведае, што я яе вельмі 
люблю. А я ведаю, што хутка змагу яе 
абняць. Яе і майго Пецю, самага леп-
шага брата. Я цяпер сню шмат каля-
ровых сноў, такіх яркіх і дзіўных. У 
іх мы разам, пасля яе вызвалення, у 
розных месцах, у нейкім не вельмі 
добрым савецкім санаторыі, яшчэ 
недзе. Але мы разам. І я чую, як 
мама чхае. Ведаеце, у маёй мамы 
проста фірмовае чханне. Яна ніколі 
не чхае адзін раз, заўсёды не менш за 
тры. І вось у сне я чую: чых-чых-чых-
чых-чых. Пяць разоў! І раптам бачу 
нашы сцягі… Вось такія сны.

Вы ж ведаеце, што маму 
затрымалі, калі мы вярталіся з адпа-
чынку ў Егіпце. Мы былі там разам 
з маімі дзецьмі Арсенем і Алісай. 
Надзіва, я змагла, як ніколі, пабыць 
побач з мамай, дзеці збольшага нам не 

перашкаджалі, займаліся сабой самі. 
Мы шмат гулялі, размаўлялі, я, як 
у дзяцінстве, залазіла пад коўдру да 
мамы. Нагаварыліся пра ўсё-ўсё. Я 
вельмі падзарадзілася гэтым адпа-
чынкам. Спадзяюся, і мама таксама.

Дарэчы, у Егіпце мы забылі 
зайку, якога калісьці Алісе падары-
ла мама. Аліса вельмі перажывала. 
Такіх у нас няма, мама прывезла 
яго з замежжа. Я напісала пра гэта 
ў сацсетках. І, надзіва, праз нейкі 
час нам прывезлі такога ж зайку. 
Але самае дзіўнае, што на наступ-
ны дзень прыйшоў ліст ад мамы, у 
якім яна напісала для Алісы казку 
пра Зайку, які згубіўся, але праз усе 
выпрабаванні зноў вярнуўся да сва-
ёй гаспадыні.

Так і мама мая хутка да мяне вер-
нецца. І брацік мой. Я гэта дакладна 
ведаю. Але пакуль гэта не здарыла-
ся, я буду рабіць усё, што ад мяне 
залежыць. А яшчэ я не разбіраю 
ялінку. Яны вернуцца – і мы ўсе раз-
ам адзначым Новы год.

Я, канешне, перажываю за яе 
здароўе. Але яна ў мяне моцная, 

з жалезным стрыжнем унутры. А 
яшчэ вельмі таленавітая, добрая, 
адданая, найлепшы ў свеце чалавек.

Мама пісала, што ёй вельмі не 
хапае позірку ўдалечыню, птушы-
ных спеваў, сонца, гукаў і пахаў. 
А ў мяне зараз яе шалік, я прыту-
ляю яго да твару і дыхаю-дыхаю, у 
яго мамін водар. У мяне засталася 
маміна касметыка, яе парфума (гэта 
было ў маёй валізцы ў аэрапорце). 
І зараз я імі карыстаюся, каб пады-
хаць маміным водарам. Канешне ж, 
я сумую, але я ведаю, што ўсё будзе 
добра.

Я спадзявалася, што маме зме-
няць меру стрымання. Гэтага не зда-
рылася, але гэта не значыць, што 
цяпер я буду ў роспачы. Не, гэта 
толькі надало мне новы імпульс. І 
тое, што цяпер адбываецца, – вельмі 
цяжкі, але такі важны і, на жаль, 
неабходны этап да нечага новага і 
прыгожага. Штуршок, каб падняц-
ца наверх. Я дакладна ведаю. Таму 
зараз сціскаем зубы і змагаемся. І 
дакладна ведаем, што наперадзе – 
вялікае шчасце.

Я ведаю, што мама амаль не 
атрымлівае лістоў, хоць сотні люд-
зей ёй пішуць. А яшчэ больш люд-
зей змагаюцца за яе і за ўсіх, хто 
сёння за кратамі. Проста зараз рэкі 
здаюцца непераадольнымі, а горы 
непраходнымі. Але гэта толькі зда-
ецца. У дзяцінстве мама мне расказ-
вала прыпавесць пра дзвюх жабак, 
якія трапілі ў збанок са смятанкай. 
Сітуацыя здавалася бязвыхаднай, і 
адна перастала боўтацца і патанула. 
А другая ўзбіла масла і выскачыла. 
Мама навучыла мяне быць другой 
жабкай.

У мяне з мамай заўсёды была 
вельмі моцная ментальная сувязь, а 

цяпер мне наогул здаецца, што мы з 
ёй адно цэлае. І зараз мне хочацца ёй 
сказаць: «Калі ласка, не падай духам! 
Калі я буду гэта ведаць – я ўсё змагу. 
Вельмі-вельмі цябе люблю і ганару-
ся тым, што я твая дачка. Ганаруся 
да мурашоў па целе. Мы разам, мы 
побач. За намі праўда. А ў праўды 
такая аграмадная сіла, што яна ўсё 
зможа перамагчы».

                            ***
Я размаўляла з Сашай і спраба-

вала ўявіць, як адчувала б сябе на яе 
месцы мая дачка. Што дасылала б 
я ў лістах свайму ўнуку. Магчыма, 
таксама казкі і малюнкі. Сёння за 
кратамі сотні і сотні мам і татаў, 
жонак і мужоў, бабуль і дзядуль, 
сыноў, дачок, унукаў. Тых, хто меў 
гонар выйсці на абарону вольнай і 
незалежнай Беларусі. Лепшых людзей 
нашай краіны. Мы пакуль на волі, а 
таму павінны цяпер зрабіць усё, каб 
яны як мага хутчэй змаглі ўбачыць 
сваіх родных.

Аксана КОЛБ.
(«Новы час»)

Звыш 50 беларускіх  
і замежных арганізацый 
выступілі ў падтрымку 
праваабарончага цэнтра 

«Вясна»
Галоўнае ўпраўленне расследавання злачынстваў цэнтральнага 

апарату Следчага камітэта Беларусі завяло крымінальную справу аб 
дзейнасці цэнтра «Вясна». Праваабаронцы з усяго свету лічаць перас-
лед палітычна матываваным.

Як вынікае з афіцыйных каментарыяў Следчага камітэта, «Вясна» 
нібыта ажыццяўляе «фінансаванне і іншае матэрыяльнае забеспячэнне 
незаконных масавых мерапрыемстваў, якія груба парушаюць грамадскі 
парадак» (арт.342 КК).

Цяпер праводзяцца ператрусы ў офісах рэгіянальных аддзяленняў і ква-
тэрах сябраў арганізацыі, выклікі на допыты і іншыя працэсуальныя дзеянні.

«Лічым гэта абсалютна надуманым і галаслоўным абвінавачаннем, 
а саму атаку на праваабарончы цэнтр «Вясна» – палітычна матыва-
ваным пераследам, які мае на мэце спыніць дзейнасць арганізацыі, запа-
лохаць грамадзянскую супольнасць, працягнуць нагнятанне атмасферы 
страху ў грамадстве. Мы выказваем сваю салідарнасць з «Вясной» і рас-
цэньваем сітуацыю як помсту за актыўную праваабарончую дзейнасць», 
– гаворыцца ў калектыўнай заяве, якую падпісалі 52 беларускія і замеж-
ныя праваабарончыя арганізацыі.

Заяўнікі выказваюць рашучы пратэст супраць пераследу калег, аказан-
ня ціску на грамадзянскую супольнасць і патрабуюць ад улад Беларусі:

– спыніць пераслед, арышты і іншы ціск на праваабаронцаў і актывістаў у 
сувязі з іх законнай дзейнасцю, у тым ліку ў аказанні прававой, дабрачыннай і 
іншай дапамогі ахвярам рэжыму;

– неадкладна спыніць крымінальны пераслед праваабарончага цэнтра 
«Вясна» і яго сябраў;

– вызваліць з-пад варты праваабаронцаў і валанцёраў Марфу 
Рабкову, Андрэя Чапюка, Леаніда Судаленку, Таццяну Ласіцу, Сяргея 
Драздоўскага і Алега Граблеўскага, а таксама сотні іншых палітвязняў;

– забяспечыць гарантыі неўмяшання ў законную праваабарончую 
дзейнасць, спыніць кампанію дыскрэдытацыі актывістаў грамадзян-
скай супольнасці.

Аўтары звароту заклікалі міжнародныя арганізацыі і інстытуцыі 
публічна выказаць сваю ацэнку з нагоды пераследу беларускіх 
праваабаронцаў, а таксама выкарыстоўваць разнастайныя спосабы 
ўплыву на змяненне цяперашняй сітуацыі.

Як з’явіліся, так і знікнуць

З мамай – найлепшыя 
сяброўкі.

Аляксандра з мамай  
і братам Пятром.

РАЗАМ!

КАДРАТРУС

ШЧЫРА КАЖУЧЫ

Як насамрэч нараджаліся 
мільярдныя беларускія ІТ-стартапы?

Ці мае будучыню ІТ-індустрыя ў 
Беларусі?

Першы дырэктар Парка высокіх 
тэхналогій Валерый Цапкала сцвяр-
джае, што ідэя стварыць беларускую 
Крэмніевую даліну належала яму, 
а ад задумы да пачатку рэалізацыі 
праекта мінула паўтара года.

«Мне ў нейкі момант падалося, што 
ўжо і не ўдасца гэта рэалізаваць. Бо 
кожны чыноўнік павінен быў паставіць 
адпаведны подпіс. Глядзіце: калі ней-
кая ідэя калісьці магла сыходзіць ад 
Лукашэнкі, то гэтыя дакументы 
прымаліся досыць хутка. Як Лукашэнку 
прыйшла ідэя змагацца з «дармаедамі», 
то цягам некалькіх тыдняў адразу 
быў гатовы дакумент», – распавядае 
палітык Валерый Цапкала.

Яшчэ адным ініцыятарам ства-
рэння ПВТ называюць уплывова-
га чыноўніка яшчэ з часоў БССР 
Міхаіла Мясніковіча.

Парк высокіх тэхналогій узнік у 
2005 годзе. У 2006-м яго экспарт склаў 
22 мільёны долараў і кожны год рос. 
У 2017-м ён дасягнуў ужо 1 мільярда, 
у 2019-м, паводле справаздач ПВТ, – 
больш за 2 мільярды долараў. Офісы 
для распрацоўвання адкрываюць у 
Мінску і сусветна вядомыя кампаніі. 
Напрыклад, амерыканскі Fitbit, другі 
па велічыні пасля Apple пастаўшчык 
разумных гадзіннікаў. Але цяпераш-
няя сацыяльна-палітычная сітуацыя 
можа запаволіць развіццё галіны 
высокіх тэхналогій у нашай дзяржа-
ве, мяркуе ІТ-прадпрымальнік Іван 
Вядзенін:

«Інвестары не рызыкнуць сюды 
ўкладвацца. Вось такія настроі. А 
сярод калег-стартапераў кожны 
другі думае пра рэлакацыю ў больш 
бяспечнае асяроддзе. Бо тэрмін «пра-
вавы дэфолт» азначае, што мы не 
можам быць упэўнены, што права, 
закон абараняе, то бок мы не можам 
у судзе развязваць нейкія пытанні».

Іван Наскевіч ужо не 
кіраўнік Следчага камітэта

Учора стала вядома, што Іван Наскевіч звольнены  
з пасады старшыні Следчага камітэта.

Новым старшынёй Следчага 
камітэта Беларусі прызначаны 
Дзмітрый Гара, які працаваў на 
пасадзе намесніка генеральнага пра-
курора.

Дзмітрый Гара: біяграфія
Узначальваў Міжведамасную 

камісію, якая вывучала скаргі люд-
зей на пабоі і катаванні з боку 
сілавікоў пасля выбараў 9 жніўня 
2020 года. У выніку яе працы 
ніводнай крымінальнай справы не 
было заведзена.

Пасаду намесніка генеральна-
га пракурора Гара заняў 30 снежня 
2019 года. 

Яму 50 гадоў, ён родам з Тбілісі. 
Вучыўся ў Вайсковым інстытуце 
ў Маскве. З 1993 года працаваў 
следчым у КДБ. У 2009 годзе быў 
прызначаны начальнікам следчага 
ўпраўлення КДБ.

Дзмітрый Гара ўжо заявіў, што 
кардынальных змен у дзейнасці 
Следчага камітэта не будзе.

Чым запомніўся Наскевіч
Следчы камітэт пад кіраўніцтвам 

Івана Наскевіча не распачаў ніводнай 
крымінальнай справы супраць 

сілавікоў за іх гвалтоўныя дзеянні 
пры разгоне пратэстаў, хоць было 
некалькі тысяч заяў аб катаван-
нях і факты смерці. Затое супраць 
пратэстоўцаў са жніўня 2020 года 
завялі 2407 спраў «экстрэмісцкай 
накіраванасці», прыкладна 650 спраў 
пракурор перадаў для накіравання 
ў суд.

Івана Наскевіча паставілі 
кіраўніком СК у 2015 годзе, да таго 
моманту ён тры гады працаваў пра-
курорам Брэсцкай вобласці, у якой і 
нарадзіўся.

Пры Наскевічу праз Следчы 
камітэт прайшоў шэраг гучных 
спраў: «справа БЕЛТА», «спра-
ва Коржыча», «справа «Белага 
легіёна», справа аб напад-
зе школьніка на навучэнцаў і 
настаўніцу ў Стоўбцах.
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РЕЙТИНГПРОГНОЗ

НЕДВИЖИМОСТЬ

СЛЫШАЛИ?

НУ И НУ!

Организаторы конкурса  
«Всемирный автомобиль года» 
огласили список финалистов

Организаторы конкурса 
«Всемирный автомобиль года» 
огласили шорт-лист автомобилей, 
претендующих на победу в кон-
курсе в этом году в основной и 
дополнительных номинациях. 
Жюри конкурса, в состав кото-
рого вошли 90 автожурналистов 
из 29 стран, объявит победителей 
WCOTY 20 апреля.

В этом году в финальную часть 
основного конкурса вышли авто-
мобили Audi A3, BMW 2-Series 
Gran Coupe, BMW 4-Series, Honda 
e, Kia K5, Kia Sorento, Mazda 
MX-30, Mercedes GLA, Toyota 
Yaris и Volkswagen ID.4.

За звание лучшего городского 
автомобиля будут бороться Honda 
Jazz, Hyundai i10, Hyundai i20, 
Honda e и Toyota Yaris, а в пятер-
ку претендентов на звание авто-

мобиля с лучшим дизайном вош-
ли Honda e, Land Rover Defender, 
Mazda MX-30, Polestar 2 и Porsche 
911 Turbo.

Кроме того, победителей кон-
курса определят в номинациях 
«лучший роскошный» и «лучший 
спортивный автомобиль». На это 
звание претендуют Aston Martin 
DBX, BMW X6, Land Rover Defender, 
Mercedes S-Class и Polestar 2 (в пер-
вой номинации) и Audi RS Q8, 
BMW M2 CS, BMW X5 M/X6 M, 
Toyota GR Yaris и Porsche 911 Turbo 
(во второй номинации).

Напомним: накануне хэтчбек 
Toyota Yaris стал победителем кон-
курса «Автомобиль года в Европе 
2021» (Car of the Year 2021). По ито-
гам голосования членов жюри, в 
которое вошли 59 автожурналистов 
из 22 стран, хэтчбек Toyota полу-

чил 266 баллов, немного опередив 
Fiat New 500 (240 баллов) и Cupra 
Formentor (239 баллов). В топ-5 также 
вошли электрокар Volkswagen ID 3 
(224 балла) и Skoda Octavia (199 бал-
лов). Всего на премию было номи-
нировано 29 автомобилей, которые 
поступили в продажу как минимум 
в пяти европейских странах до кон-
ца 2020 года.

Эксперты похвалили Toyota 
Yaris за наличие как экономичной 
гибридной модификации (80% 
европейских покупателей выби-
рают именно ее), так и «заря-
женной» трехдверной версии GR 
Yaris. Одним из весомых досто-
инств этой модели также назвали 
хороший уровень безопасности, 
которого разработчикам удалось 
достичь, несмотря на компактные 
размеры автомобиля.

Лето будет длиться шесть месяцев
Китайские ученые рассказали, как изменится климат в Беларуси.  

Вот почему это не очень хорошо
Группа ученых из Китайской ака-

демии наук пришла к выводу, что 
если страны мира не предпримут 
меры по смягчению последствий при 
изменении климата, то в Северном 
полушарии лето может длиться 
до шести месяцев. Напомним, что 
Беларусь как раз находится в этой 
части Земного шара. Правда, про-
изойдет это приблизительно к 2100 
году.

«Лето становится длиннее и 
жарче, а зима короче и теплее 
из-за глобального потепления», – 
говорит Юпин Гуань, физический 
океанограф из Государственной 
ключевой лаборатории тропиче-
ской океанографии Института 
океанологии Южно-Китайского 
моря Китайской академии наук 
и ведущий автор нового иссле-
дования в журнале Geophysical 
Research Letters.

Ученые утверждают, что за 
последние полгода продолжитель-
ность лета уже увеличилась на 17 
дней, зима сократилась на три дня, 
весна – на девять, а осень – на пять.

«Многочисленные исследования 
показали, что подобная смена сезо-
нов окажет значительное влияние на 
окружающую среду и здоровье людей. 
Например, птицы поменяют харак-
тер миграции, а растения будут 
цвести в разное время. Эти измене-
ния создадут несоответствия меж-
ду животными и их источниками 
пищи», – пишет Phys.org.

По мнению ученых, более жар-
кое и продолжительное лето заста-
вит страдать от высоких температур, 
тепловых волн и лесных пожаров. 
Теплые и короткие зимы вызовут 
нестабильность, которая в свою 
очередь приведет к скачкам холо-
да, зимним штормам, похожим на 

недавние снежные бури в Техасе и 
Израиле.

«Телеграф» публиковал материал 
на тему глобального изменения кли-
мата и связанных с этим угроз.

Совет Безопасности ООН при-
шел к выводу, что изменения клима-
та являются серьезнейшей угрозой 
мировой безопасности, подрываю-
щей политическую, экономическую 
и социальную системы.

«Наука говорит ясно: мы должны 
ограничить повышение глобальных 
температур полутора градусами к 
концу столетия. А наш долг еще более 
ясен: мы должны защитить людей и 
сообщества, которые страдают от 
изменения климата. Мы должны уско-
рить подготовку к нарастающим 
последствиям климатического кризи-
са во имя международного мира и 
безопасности», – подчеркнул Генсек 
ООН Антониу Гутерриш.

В США начали продавать 
напечатанные на 3D-принтере дома

Американский стартап Icon начал продавать в США дома, 
напечатанные на 3D-принтере. Пока что такие дома можно 

приобрести по цене от 450 тысяч долларов в Остине (штат Техас).

Как пишет New Atlas, Icon реа-
лизует этот проект с компанией 
3Strands, а разработкой дизайна 
домов, которые создаются при 
помощи технологии 3D-печати, 
занимается компания Logan 
Architecture. В зависимости от 
проекта площадь домов составля-
ет от 92 до 185 квадратных метров, 
а в отделке используется неболь-

шое количество материалов, 
включая дерево, металл и плитку. 
Ожидается, что владельцы первых 
домов смогут въехать в них летом 
этого года.

В описании уточняется, что 
первые этажи домов печатаются 
при помощи разработанного Icon 
3D-принтера Vulcan с использо-
ванием традиционной техноло-

гии послойной печати. В качестве 
строительного материала принтер 
использует специальную бетон-
ную смесь. В то же время вторые 
этажи домов возводятся на кар-
касе из бруса без использования 
3D-печати.

Напомним: в конце 2019 года 
Icon и некоммерческие органи-
зации New Story и Echale при-
ступили к реализации проекта 
по строительству поселения для 
малоимущих семей в мексикан-
ском штате Табаско. Тогда на 
3D-принтере были напечатаны 
первые два дома будущего посел-
ка. Постройки площадью 46,5 
квадратного метра были напе-
чатаны на принтере Icon Vulcan 
II, разработанном для работы в 
удаленной сельской местности, 
где традиционное строительство 
затруднено из-за непредсказу-
емой погоды и ограниченных 
ресурсов. При проектировании 
домов учитывалась повышенная 
сейсмоактивность в районе стро-
ительства.

В Сан-Франциско почти на километр 
передвинули особняк XIX века

21 февраля в Сан-Франциско успешно осуществили операцию 
по перемещению старинного особняка на новое место.

В Великобритании на продажу 
выставили ядерный бункер  

с 56 спальнями

Жирная рыба 
полезна  

для сердечников
Как отмечает Medical 

Express, масштабное исследова-
ние, включавшее данные поч-
ти 192.000 добровольцев более 
чем из 60 стран (примерно у 
52.000 из них были сердеч-
но-сосудистые заболевания), 
показало, насколько важно 
регулярно употреблять жир-
ную рыбу. По словам ученых 
из Университета Макмастера, 
жирная рыба помогает предот-
вратить сердечно-сосудистые 
заболевания у лиц из группы 
высокого риска.

В этой группе находятся, 
например, лица, уже страдаю-
щие сердечными заболевания-
ми или пережившие инсульт. 
Важнейшим ингредиентом 
рыбы являются жирные кисло-
ты омега-3. Они, как выяснили 
исследователи, были связаны с 
пониженным риском серьезных 
сердечно-сосудистых отклоне-
ний, включая сердечные при-
ступы и инсульты.

Снижение риска составля-
ло примерно одну шестую для 
людей из группы высокого 
риска, которые ели в неделю по 
две порции рыбы, богатой оме-
га-3. Однако не наблюдалось 
пользы от употребления рыбы 
у людей без сердечных заболе-
ваний или истории инсульта.

Построенный в 80-е годы XIX 
века двухэтажный дом переместили 
на шесть кварталов от его прежнего 
места. Расстояние в 800 метров уста-
новленный на специальной плат-
форме дом преодолел за 4 часа, а 
за процессом наблюдали многочис-
ленные зрители. Операция обошлась 
владельцу здания примерно в 400 
тысяч долларов. На прежнем месте 
он планирует построить 8-этажный 
жилой дом на 48 квартир, а передви-
нутый особняк будет реконструиро-
ван на новом месте – в нем обустро-
ят семь квартир.

По данным Исторического сооб-
щества Сан-Франциско, в последний 
раз особняк Викторианской эпохи в 
городе передвигали на новое место 
50 лет назад.

Напомним: в прошлом году к 
практике перемещения построек 
на новое место вернулись в Москве 
– несколько исторических зданий 
были передвинуты на территории 
компрессорного завода «Борец» в 
Марьиной Роще.

До этого исторические здания в 

Москве в последний раз передви-
гали в 1979 году. Тогда дом Сытина 
на Тверской улице перемести-
ли к углу Настасьинского переул-
ка, чтобы сохранить историческую 
постройку, одновременно освободив 
пространство для нового корпуса 
«Известий». В 1983 году в Москве 
на 20 метров вглубь квартала пере-

местили коробку сцены разрезанно-
го пополам здания старого МХАТа 
в Камергерском переулке, но тогда 
речь не шла о перемещении здания 
целиком. Активнее всего старые 
дома в Москве передвигали в 30–40-
е годы прошлого века. В некоторых 
случаях дома перемещали прямо 
вместе с жителями.

Онкологи предложили лечить рак почки по-новому

В Великобритании выставили на 
продажу подземный бункер, распо-
ложенный в графстве Девон рядом 
с курортным городом Салкомб. 
Начальная стоимость лота составля-
ет 435 тысяч фунтов стерлингов (607 
тысяч долларов).

Двухэтажный бункер Hope Cove 
был построен в 1941 году в качестве 
радиолокационной станции. После 
Второй мировой войны в связи с 
угрозой ядерной атаки объект был 
переоборудован: в 50-е годы про-
шлого столетия его превратили в 
резервную правительственную 
штаб-квартиру. В убежище обустро-
или 56 спален, и в случае ядерной 
атаки он мог вместить до 250 гос-
служащих. Запасов топлива долж-
но было хватить на 35 дней работы 
генераторов системы энергоснабже-
ния и жизнеобеспечения. Объект 

находился в состоянии готовности 
до 1990-х годов.

Впервые бункер попытались про-
дать в феврале этого года, но тогда на 
аукционе лот не достиг резервной цены, 
и теперь его снова выставили на торги. 
Как сообщил Sky News смотритель объ-
екта Кристофер Хауэлл, в бункере, воз-
можно, обитает призрак, который явля-
ется в облике военного летчика времен 
Второй мировой войны.

По словам представителя аукци-
онного дома Clive Emson Auctioneers, 
бункером интересовался целый ряд 
потенциальных покупателей. Так, 
некоторые рассматривают возмож-
ность превратить его в склад вина или 
сыра, а другие видят в нем будущий 
общественный центр с помещениями 
для различных занятий. Некоторые 
клиенты размышляют о превращении 
бункера в отель.

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

ИССЛЕДОВАНИЯ

Почечно-клеточная карцинома, 
наиболее распространенная форма 
рака почки, как правило, на момент 
обнаружения уже неоперабельна. 
Стандартная медикаментозная тера-
пия обычно позволяет выиграть менее 
года жизни. Как сообщает The Daily 
Mail, новые исследования комбиниро-
ванной терапии дают надежду паци-
ентам с раком почки. Было установ-
лено, что комбинация двух широко 
используемых противораковых пре-
паратов, ниволумаба и кабозантиниба, 
увеличивает продолжительность жиз-
ни в два раза по сравнению с обычной 
терапией, а в некоторых случаях даже 

полностью избавляет от рака. Притом, 
комбинация провоцирует меньше 
побочных эффектов.

Сунитиниб – препарат, останав-
ливающий рост новых кровеносных 
сосудов в опухоли. Он урезает приток 
кислорода и питательных веществ, что 
вызывает сокращение опухоли и оста-
новку ее роста. Данный препарат спо-
собен затормозить прогрессирование 
рака минимум на 8 месяцев.

Но исследования американских уче-
ных показали, что комбинация ниво-
лумаба и кабозантиниба, двух препа-
ратов, используемых для лечения дру-
гих типов рака, может показать более 

выдающиеся результаты. Ниволумаб 
помогает иммунной системе высле-
живать и уничтожать раковые клетки. 
Кабозантиниб действует аналогично 
сунитинибу, блокируя рост кровенос-
ных сосудов в опухолях.

Вместе они останавливают про-
грессирование рака в среднем на 
17 месяцев. В группе принимавших 
комбинированную терапию было на 
34% меньше смертей по сравнению с 
группой принимавших сунитиниб. 
Опухоли полностью исчезли у 9% 
пациентов, получавших комбиниро-
ванную терапию, по сравнению с 4% 
пациентов, получавших сунитиниб.
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Р О З Г А Л А С

Весенняя охота: что не так?
13 марта в Беларуси открывается весенняя охота на водоплавающих птиц. С этого года запретили добывать 

весной красноголового нырка (глобально уязвимый вид). Но общественная организация «Ахова птушак 
Бацькаўшчыны» (АПБ) просит охотников дополнительно ввести самоограничения на время весенней охоты.

«Война» не на равных
Дело в том, что в Беларуси усло-

вия весенней охоты на водоплаваю-
щих неуместно жесткие по отноше-
нию к птицам. В Европе такая охота 
разрешена еще и в России, но срок 
ее там короче. В нашей стране это 
практически два месяца – до второго 
воскресенья мая.

Раньше в Беларусь массово приез-
жали охотники из Западной Европы 
и России, чтобы неделю-другую 
попалить по птицам, как в тире. В 
прошлом году этому помешал коро-
навирус, поэтому обошлось без 
обычных весной масакр, когда под 
выстрелы попадают и самки, и нео-
хотничьи виды.

Однако даже без участия ита-
льянских и других западноевропей-
ских охотников прессинг на водо-
плавающих в Беларуси необоснован-
но велик. Законом разрешены полу-
автоматические ружья, электронные 
звуковоспроизводящие устройства, 
в интернете и на ТВ легко найти все 
инструкции. Шанса выжить у птиц 
почти нет.

– В Нидерландах разрешена охота 
только на крякву, наш законодатель 
разрешает добывать девять видов 
уток из 23, встречающихся в стране, 
– замечает Александр Винчевский, 
директор АПБ. – Но большинство 
охотников плохо различают виды. 
Цена ошибки весной очень высока. 
Будьте внимательны. Не уверен – не 
стреляй.

На каких птиц разрешено 
охотиться весной?

В Беларуси разрешена весенняя 
охота на серого гуся, гуменника, 
белолобого гуся и инвазивную 
чужеродную канадскую казарку. 
В конце апреля у серых гусей в 
Беларуси часто уже вылупляются 
птенцы. Законодатель разрешает 
стрелять гусей без учета пола и 
возраста. А гуси формируют пары 
на всю жизнь и не размножаются 
в текущем сезоне в случае потери 
партнера.

Из уток в Беларуси весенняя охо-
та разрешена на самцов кряквы, 
широконоски, хохлатой чернети, 

чирка-трескунка, чирка-свистун-
ка, серой утки, а также на селезней 
гоголя и свиязи. Но для уток харак-
терна сезонная моногамия. Они 
формируют пары еще перед зимов-
кой. Уже в октябре после восста-
новления брачного наряда у самцов 
кряквы на городских водоемах мож-
но наблюдать ухаживание и форми-
рование пары. В природе нет лиш-
них самцов. Самец сторожит самку 
у гнезда, сопровождает на кормление 
и покидает, только убедившись, что 
все птенцы вылупились.

Не охотиться весной  
на водоплавающих –  

в интересах самих 
охотников

Беспокойство, вызванное охотни-
ками, в период ухаживания и инку-
бации негативно сказывается на 
успехе размножения как охотничьих, 
так и других видов птиц. Не говоря 
о том, что случайно или по незна-
нию под выстрелы попадают самки 
и запрещенные к добыче виды.

АПБ выступает за закрытие в 
Беларуси весенней охоты на водопла-
вающих птиц, но, понимая, что сегод-
ня это сделать невозможно, призывает 
охотников ввести самоограничения в 
весенний сезон. Это поможет умень-
шить негативное влияние весенней 
охоты.

АПБ обращается  
к охотникам с просьбой…

ОО «А хов а  п т у ша к 
Бацькаўшчыны» призывает охот-
ников не стрелять весной следую-
щие виды птиц:

– чирок-трескунок – по оценке 
Красного списка Международного 
союза охраны природы и природных 
ресурсов численность этого вида в 
мире падает (в Беларуси, по данным 
орнитологов НАН Беларуси, тоже), 
причем стремительно. Отстрел сам-
цов весной только ускоряет этот 
процесс;

– серый гусь – в 2004–2005 
годах был включен в национальную 
Красную книгу, его численность в 
стране была всего 250 пар. Чтобы дать 

популяции восстановиться, нужен 
мораторий. Гуси очень консерватив-
ны, если весной на него не охотиться 
– они будут возвращаться в это место 
на гнездование из года в год, вместе с 
птенцами на следующий год;

– белолобый гусь – хоть числен-
ность этого гуся растет, есть очень 
большой риск спутать его во время 
охоты с глобально уязвимым видом – 
гусем-пискулькой, охота на которого 
запрещена в Беларуси. К сожалению, 
почти каждый год весной этот «крас-
нокнижный» вид попадает у нас под 
выстрелы;

– гуменник – численность таеж-
ного подвида (Anser fabalis fabalis) 
этого гуся в мире сокращается.

Кроме того, АПБ  
просит охотников:

•	 выходить на охоту только в нача-
ле сезона, ближе к зиме;

•	 установить для себя лимит добы-
чи, который не превышать даже 
при хорошем лете уток и гусей: 
например, не более двух птиц в 
день;

•	 не брать на охоту по перу полу-
автоматическое ружье с магази-
ном, рассчитанным на более чем 
два заряда (в Западной Европе они 
запрещены, так как оставляют 
птицам меньше шансов выжить);

•	 не использовать электронные ман-
ки (в Западной Европе и России они 
запрещены);

•	 для охоты у водоемов использо-
вать ружья под стальную дробь, а 
не свинцовую.
Это смягчит негативное воздей-

ствие весенней охоты на водопла-
вающих птиц и даст возможность 
уязвимым видам восстановить попу-
ляцию.

С этого года разрешена и весен-
няя охота на сизых голубей. Однако 
АПБ просит охотников воздержать-
ся от стрельбы по ним: сизого голубя 
очень легко спутать в поле с голубем-
клинтухом, находящимся в Беларуси 
под охраной закона.

Александр ВИНЧЕВСКИЙ, 
общественная организация  

«Ахова птушак Бацькаўшчыны».

«Краснокнижного»  
гуся-пискульку очень 

легко спутать  
с белолобым гусем, 

охота на которого 
разрешена.

Вышел ли  
на волю академик 

Белецкий?
Прошел слух, что экс-директор РНПЦ 

травматологии и ортопедии уже на свободе.

СУД!

За што Раману Улану свеціць «хімія»?
Гродзенскі абласны суд пакінуў без змен рашэнне Смаргонскага раённага суда ў дачыненні да смаргонскага прадпрымальніка Рамана Улана. Ён быў асуджаны на 2,5 года так званай 

“хіміі” паводле артыкула 188 КК за паклёп на міліцыянераў. Абласная калегія суддзяў не прыняла да ўвагі і 220 подпісаў, якія ў абарону Улана сабралі яго землякі.

Пасляжнівеньскі сіндром
Крымінальная справа супраць Улана 

была ўзбуджана на пачатку восені. Пасля 
жнівеньскіх падзей у Смаргоні нехта расклеіў 
на платах улёткі з асабістымі дадзенымі мяс-
цовых міліцыянераў, аб якіх гаварылася, што 
яны ілжэсведчылі ў судах.

Улан сфатаграфаваў гэтыя ўлёткі і змясціў 
здымкі ў “ВКонтакте” пад каментарыямі ў 
гарадскім чаце “Чуткі Смаргоняў”. Сямёра 
міліцыянераў, прозвішчы якіх былі на 
ўлётках, падалі ў суд. Па слядах фотаздымка 
прыйшлі да Улана.

Правялі ператрус, канфіскавалі больш за 
дзясятак адзінак тэхнікі і паралізавалі працу 
яго офіса. А ён, дарэчы, адзіны ў Смаргоні 
зараджаў картрыджы прынтараў, раздрукоўваў 
фотаздымкі, наносіў прынты на майкі і посуд, 
рэалізоўваў канцылярскія прылады і сувеніры 
з нацыянальнай сімволікай. Праўда, смаргон-
цы яго ў бядзе не пакінулі: нехта прынёс 
прынтар, нехта – камп’ютар, іншую тэхніку, 
каб не спынялася яго праца. І большасць люд-
зей прыходзіла да Рамана рабіць заказы, нават 
калі ў іх не было патрэбы, каб такім чынам 
падтрымаць яго грашова.

Адрэагавалі і гарадскія службы: Улана 
пачалі цягаць у падатковую, прыйшлі 
пажарнікі і прадстаўнікі санэпідэмстанцыі. 
Выпісвалі ўсё новыя штрафы.

Тады Раман згадваў, што нешта падоб-
нае перажываў у 2005 годзе, калі закрылі 
“Новую газету Смаргоні”, якую ён выдаваў. 
Газета, дарэчы, за некалькі гадоў існавання 
ў тры разы перавысіла наклад мясцовай 
раёнкі і не паддавалася кантролю мясцовых 
улад. Тады не толькі знішчылі газету, але і 
пазбавілі Улана паўнамоцтваў дэпутата раён-
нага Савета.

Гэтым разам ніхто не мог нават уявіць, 
да чаго можа дайсці справа. Раман згад-
вае, што блізкія сябры і знаёмыя суцяшалі 
і супакойвалі: маўляў, дадуць штраф, і на 
гэтым усё скончыцца.

Рашэнне суда было нечаканым
Раённы пракурор Андрэй Клышэвіч 

запрасіў для Улана максімальную санкцыю 
– 3 гады абмежавання волі з накіраваннем 
у папраўчую ўстанову. Суддзя Сяргей 
Боландзь сваім рашэннем зменшыў пакаран-
не на паўгода. Раман быў у шоку.

Віну сваю ў судзе не прызнаў, перакананы 
ў тым, што такім чынам яму помсцяць за яго 
актыўную грамадзянскую пазіцыю.

“Я, канешне, нічога падобнага не чакаў, – 
казаў тады Улан  “Народнай Волі”. – Я гэтых 
улётак не пісаў і не развешваў, а толькі 
сфатаграфаваў і гэтага не адмяўляў. З мяне 
папросту зрабілі крайняга. А спадзявацца 

на правасуддзе цяпер наогул не выпадае – у 
краіне прававы дэфолт”.

Акрамя гэтага, яму прысудзілі сплаціць 
пацярпелым буйныя сумы за «мараль-
ныя пакуты» і значную судовую пошліну: 
міліцыянерам – пад 3 тысячы рублёў, судо-
вая пошліна – больш за 600 рублёў. У даход 
дзяржавы канфіскавалі камп’ютар, манітор, 
іншую тэхніку, арыштавалі аўтамабіль пад 
гарантыі выплаты штрафаў.

«Калі б не нашы смаргонцы...»
“Калі б не нашы смаргонцы, я не ведаў 

бы, што рабіць з гэтым усім, – прызнаецца 
Раман. – Мясцовыя людзі сабралі мне больш за 
70 працэнтаў ад усёй сумы штрафаў”.

Раман згадвае, што нават плакаў, калі 
людзі, што працуюць у дзяржаўных устано-
вах і маюць малыя заробкі, прыносілі яму 
грошы: маўляў, бяры, ты за ўсіх нас цярпіш.

“Народная Воля” пагутарыла з некаторымі 
смаргонцамі, якія падпісаліся пад петыцыяй 
у абласны суд з патрабаваннем адмяніць пака-
ранне Улану. Да прыкладу, Яўген Мацкевіч 
сказаў, што Раман вядомы у Смаргоні яшчэ 
з тых часоў, калі ён выдаваў “Незалежную 
газету Смаргоні”, гэта чалавек, які ніводнага 
разу не скампраметаваў свайго імя. “Гэта 
чэсны і прыстойны чалавек. А яшчэ ён ніколі 
не адмовіў таму, каму патрэбна дапамога”, – 
падсумаваў Яўген Мацкевіч.

Прадпрымальніца Рыта Навумава 
заўважыла, што да Улана заўсёды цягнуліся 
людзі і ў яго офісе ў цэнтры Смаргоні заўсёды 
было шмат народу. “Ведаеце, да Рамана людзі 
прыходзілі, не толькі каб заказаць нешта, з 
ім раіліся па розных пытаннях, – гаворыць 
жанчына. – Ён ніколі чалавеку не адмаўляў, 
дапамагаў чым мог”.

А Сяргей Трай кажа, што Раман ніколі не 

скупіўся, заўсёды разумеў становішча заказ-
чыка: “Не імкнуўся пабольш сарваць з чала-
века, у яго заўсёды былі зніжкі на заказы, 
стараўся, каб было добра не толькі яму, а і 
кліенту”.

Дарэчы, паводле слоў Рамана Улана, 
нават некаторыя з тых міліцыянераў, каму 
ён павінен сплаціць “за маральныя пакуты”, 
перадавалі яму праз знаёмых, што гэта не іх 
жаданне, а загад начальства.

“У Смаргоні ўсяго каля 40 тысяч жыхароў, 
людзі ведаюць адзін аднаго, – заўважае Раман. 
– А як яны будуць глядзець у вочы сваім 
суседзям, то гэта ўжо іх справа, калі загады 
начальства для іх важнейшыя за Закон і сум-
ленне”.

Надзея памірае апошняй,  
але памірае...

Скаргу Улана ў абласным судзе разглядала 
калегія суддзяў на чале з Андрэем Ліхачом. 
Даклад па справе рабіў суддзя Раманоўскі.

Перад пачаткам разгляду скаргі Раман 
ніякіх спадзяванняў на змену прысуду не 
меў. “Рыхтуюся да “хіміі”, – сумна заўважыў 
ён, перад тым як зайсці ў залу суда. – Бо хто 
тут што зменіць? Нейкая надзея, канешне, 
ёсць, але гэта як нешта апошняе”.

Дарэчы, Раману Улану 56 гадоў, і ў такім 
узросце ехаць на “хімію” – зусім не вясёлы 
варыянт. Пазней, падчас свайго выступлен-
ня перад абласнымі суддзямі, ён скажа і пра 
гэта, але аргумент застанецца па-за ўвагай.

Перад калегіяй суддзяў ён казаў, што 
раённы суд не захаваў аб’ектыўнасць пры 
разглядзе справы. У прыватнасці, у ходзе 
судовага следства, нягледзячы на неаднаразо-
выя хадайніцтвы, факт пэўнасці інфармацыі 
пра міліцыянераў, якая была змешчана ва 
ўлётках, адносна таго, што яны ілжэсведчылі 

на судах, не спраўджваўся. Але ў той самы 
час Улан прывёў факты, што Смаргонскі суд 
апраўдаў на пяці працэсах абвінавачаных, 
супраць якіх сведчылі гэтыя самыя 
міліцыянеры.

Указаў ён і на тое, што злачынства, якое 
караецца паводле артыкула 188 КК, зводзіцца 
да наяўнасці “наўмыснага паклёпу” ў момант 
распаўсюджвання звестак.

“Я ж не вырабляў і не расклейваў гэтых 
улётак, – канстатаваў Улан. – Я зрабіў здымкі 
для гісторыі, каб людзі памяталі, што такія 
падзеі адбываліся ў нашым горадзе”.

Прасіў Улан улічыць і тое, што ў яго 
на ўтрыманні маці, якая мае 1-ю групу 
інваліднасці. Урэшце далучыў да справы 
220 подпісаў смаргонцаў, якія патрабуюць 
адмяніць яго прысуд.

Пракурор Горбач папрасіла калегію 
суддзяў не мяняць рашэння Смаргонскага 
суда і спаслалася на тое, што факты 
дакладнасці інфармацыі пра міліцыянераў, 
якая была змешчана на ўлётках, не 
пацвердзіліся.

“І ўсе яны характарызуюцца на працы са 
станоўчага боку”, – канстатавала пракурор.

Цікава, што ў Смаргоні так і не знайшлі 
таго, хто надрукаваў і расклеіў улёткі 
па горадзе. Нібыта некага затрымлівалі, 
дапытвалі, але далей справа не пайшла.

Калегія суддзяў Гродзенскага абласнога 
суда аб’явіла вердыкт: рашэнне Смаргонскага 
раённага суда ў дачыненні да Рамана Улана 
пакінуць без змен.

“У мяне няма слоў, каб гэта камента-
ваць, – з горыччу ў голасе заўважыў Улан. 
– Проста пераследуюць актыўных людзей, і 
не толькі мяне. Самыя горшыя якасці ўлады 
цяпер вылазяць вонкі...”

Міхал КАРНЕВІЧ.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

«Народная Воля» уточнила 
подробности у одного из адвока-
тов академика.

«Пока никаких хороших ново-
стей нет», – говорит Сергей 
Буякевич.

Может ли известный доктор 
быть освобожден условно-досроч-
но?

По словам адвоката, «здесь 
есть нюансы: в законодательство 
были внесены изменения, которые 
вступают в силу с 13 апреля это-
го года. Но есть перечень лиц, к 
которым не применяется услов-
ное-досрочное освобождение или 
замена наказания на более мягкое, 
– в него попадают и осужденные за 
коррупционные преступления».

«Только после того, как нач-
нут действовать изменения в 
УК и УПК, можно будет ставить 
вопрос о возможности примене-
ния данной нормы к моему подза-
щитному», – говорит адвокат про 
возможность условно-досрочного 
освобождения академика.

Для осужденных за коррупцию 
также не предусмотрена амни-
стия.

Зато Александр Белецкий 
может написать прошение о поми-
ловании – его будет рассматривать 
специальная комиссия, а реше-
ние принимать глава государства. 
Адвокат не в курсе, намерен ли 
известный доктор обратиться с 
подобным ходатайством.

«Он может это сделать, и не 
ставя своих адвокатов в извест-

ность, – говорит он. – Я не вла-
дею информацией, писал Белецкий 
такие прошение или нет».

Последний раз Сергей 
Буякевич виделся с Александром 
Белецким накануне рассмотре-
ния его апелляционной жалобы 
в Верховном суде – приговор экс-
директору РНПЦ травматологии и 
ортопедии оставили в силе.

Как сообщала «Народная 
Воля», в феврале 2019 года 
Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-кор-
респондента НАН Беларуси, ака-
демика, лауреата Госпремии вино-
вным в получении взяток. А в его 
гараже нашли 500 тысяч долларов. 
Их вначале арестовали, однако 
позже суд вернул академику день-
ги – в Уголовный кодекс были вне-
сены изменения, согласно кото-
рым исключено дополнительное 
наказание в виде конфискации 
имущества.

Белецкого приговорили к 7 
годам и 6 месяцам лишения сво-
боды. Наручники на него надели 
в зале суда. В своем последнем 
слове известный доктор признал 
вину в том, что брал деньги, кото-
рые считал подарками от друзей, 
и заявил, что проявил слабость, не 
возвратив их. Академик просил не 
лишать его работы.

Александр Белецкий отбыва-
ет наказание в витебской испра-
вительной колонии № 3 в поселке 
Витьба.

Марина КОКТЫШ.
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ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Чым займаюцца спартсмены,  
якія пацярпелі за сваю пазіцыю?

Пасля 9 жніўня мінулага года многія беларускія спартсмены выказалі сваю грамадзянскую пазіцыю і выступілі за правядзенне 
справядлівых выбараў і супраць гвалту. Некаторыя затым патрапілі пад ціск чыноўнікаў і нават былі вымушаны з’ехаць за межы краіны…

Гарналыжны комплекс за мільён долараў. Ці не жадаеце набыць?
На некаторых інтэрнэт-пляцоўках, дзе размяшчаюцца бізнес-аб’явы, не так даўно з’явілася паведамленне: “Прадаецца гарналыжны комплекс у Мінскай вобласці”.

СІТУАЦЫЯ

Размова ідзе пра першы ў Беларусі 
гарналыжны цэнтр “Якуцкія горы” ў 
Дзяржынскім раёне. Заяўлены кошт – 2,6 
мільёна беларускіх рублёў (каля мільёна 
долараў).

Нагадаем, што Парк актыўнага адпа-
чынку (тэрыторыя складае 13,5 га) атрымаў 
назву ў гонар вёскі Якуты, ля якой ён быў 
заснаваны ў 2001 годзе.

“Комплекс мае ўсё неабходнае для 
актыўнага адпачынку людзей розных 
узроўняў спартыўнай падрыхтоўкі, – гаво-
рыцца на сайце парка. – Тут можна не 
толькі актыўна і весела адпачыць з сябрамі 
або сям’ёй, але і арганізаваць цэлае свята. 
Вялікай папулярнасцю ў Мінску сталі кары-
стацца выязныя карпаратывы, і гарна-
лыжны комплекс падыходзіць для гэтага як 
нельга лепш. Вялікая ўтульная тэрыторыя, 
акружаная лесам, зручнае размяшчэнне, а 
таксама схілы рознага ўзроўню складанасці, 
як для пачаткоўцаў, так і прафесійныя 
стромкія горы, – усё гэта дазваляе кожнаму 
знайсці забаву па душы”.

Зімой на тэрыторыі “Якуцкіх гор” мож-
на было пакатацца на бегавых лыжах, 

спусціцца з гары на снаўбордзе альбо 
цюбінгу, праехацца па лесе на снегаходзе ці 
адпачыць у кафэ.

У комплексе прадстаўлены 480-метровая 
гарналыжная траса з перападам вышынь у 
60 метраў і пад’ёмнікам, цюбінгавыя трасы, 
рэстаран, драўляны павільён на 250 гасцей, 
шацёр, альтанкі, лазня з басейнам на 400 
кубічных метраў.

Ёсць таксама пейнтбольная і валей-
больная пляцоўкі, два палі для міні-
футбола, трасы для квадрацыклаў і горных 
веласіпедаў.

“Цэнтр ужо не працуе, гэтай зімой 
мы нават не адкрываліся, – распавялі 
“Народнай Волі” супрацоўнікі парка адпа-
чынку. – Комплекс закрыты, зараз у ім 
захоўваецца мінімальны штат работнікаў, 
для таго каб падтрымліваць у парадку 
тэрыторыю”.

У гарналыжным цэнтры пакуль не 
каментуюць сітуацыю, але ў бліжэйшых 
нумарах мы больш падрабязна распавядзём 
пра тое, чаму комплекс усё-такі вырашылі 
прадаць.

Алесь СІВЫ.

Андрэй Краўчанка трэніруецца,  
але не плануе ехаць на Алімпіяду

Сярэбраны прызёр Алімпіяды пасля падпісання ліста спартсменаў 
з патрабаваннямі да ўлады вымушаны быў зрабіць выбар. Ён 15 гадоў 
адслужыў у КДБ, даслужыўся да звання маёра, але пасля таго, як патрапіў 
у спіс “ненадзейных”, з Міністэрства спорту яго адкамандзіравалі ў КДБ, 
пасля чаго Краўчанка напісаў рапарт на звальненне.

Андрэй нават трапіў у ізалятар на “суткі”, а сёння тытулаваны атлет 
застаўся без працы.

“У асноўным прысвячаю час сям’і, у нас жа маленькая дачка, – кажа 
Андрэй Краўчанка. – І, безумоўна, трэніруюся, набіраю форму, хаця пра 
ўдзел у нейкіх стартах казаць, мабыць, заўчасна. Тым больш пра высту-
пленне на Алімпіядзе.

Справа ў тым, што зараз я далечваю нагу, яна яшчэ баліць. Таму пра 
паўнавартасныя трэніроўкі казаць не даводзіцца. У мяне пасля аперацыі 
ў назе стаяць шрубы, і яны да канца не рассмакталіся. Урач казаў, што 
праз дзевяць месяцаў іх не будзе, але ўжо год прайшоў, а праблема заста-
ецца”.

Спартсмен адзначае, што працягвае сачыць за тым, што адбываецца ў 
краіне.

“У галаве не ўкладваецца, што такое можа здарыцца ў краіне, якая 
знаходзіцца ў цэнтры Еўропы, – дадае Андрэй Краўчанка. – Але мы 
жывём у гэтых рэаліях…”

Алена Леўчанка з’ехала ў Грэцыю
Адна з лепшых баскетбалістак у гісторыі Беларусі, якая выступала за 

зборную з 2001 года і двойчы гуляла ў складзе нацыянальнай каманды 
на Алімпійскіх гульнях, таксама падтрымала рух спартсменаў супраць 
гвалту і фальсіфікацый на выбарах.

У кастрычніку яе арыштавалі ў аэрапорце, калі яна збіралася вылецець 
у іншую краіну, і яна адсядзела 15 сутак на Акрэсціна.

Зараз Алена Леўчанка стала іграком вядомага грэчаскага клуба 
“Панацінаікас” і знаходзіцца ў Грэцыі, дзе трэніруецца разам з новай 
камандай.

“Боль, страх, сумневы, расчараванне, стомленасць, здрада, адчуванне, 
што здаюся, падзенне і новы ўздым, – напісала Леўчанка на сваёй старон-
цы ў Instagram. – Турма, каранавірус – я ўсё гэта перажыла. Гэта мая 
праўда і мая гісторыя, якую я працягваю пісаць. Але без гэтых пачуццяў 
я не пазнала б, хто такі Бог, што такое сапраўдная вера, што значаць 
любоў, дараванне, цярпенне і падзяка. Што значыць сустрэцца са стра-
хам, калі ўсе дзверы зачынены і ты не можаш уцячы. Калі быць моцнай 
– гэта адзіная магчымасць.

Калі людзі сумняваліся ўва мне, я працавала яшчэ больш старанна. Калі 
казалі, што я больш не буду гуляць у баскетбол, я іх не слухала. Калі раілі 

забыць і ісці далей, я прыслухоўвалася да свайго сэрца і не губляла веры.
Гэта было доўгае падарожжа, але цяпер я тут. Шчаслівая стаць част-

кай сям’і “Панацінаікаса” – клуба з вялікай гісторыяй і неверагоднай пад-
трымкай. Дзякуй, што запрасілі мяне!”

Валянціна Зелянкевіч асвойвае Маскву
Чэмпіёнка Беларусі па трыятлоне вымушана была з’ехаць у расійскую 

сталіцу пасля таго, як яе папярэдзілі пра магчымы арышт.
Спачатку Валяціна Зелянкевіч распавядала, што было вельмі склада-

на адаптавацца да новых умоў жыцця і працы, бо ўсё даводзілася пачы-
наць з нуля. Тым больш што ў Маскве спартсменка сур’ёзна захварэла на 
каранавірус і нават ляжала ў шпіталі.

Але зараз яна працуе інструктарам у адным са спртыўных клубаў і 
кажа, што праца яе задавальняе.

“Прайшло паўгода з таго часу, як я з’ехала з Мінска ў Маскву, – 
паведаміла Валянціна. – Паводле маіх суб’ектыўных адчуванняў, я прайш-
ла доўгі і вельмі няпросты, але такі патрэбны для мяне шлях.

Я перажыла і справілася з многімі праблемамі, стала разумнейшай, 
мудрэйшай і мацнейшай. Адчуваю магчымасць і сілы зноў расправіць пле-
чы!”

З Кацярынай Сныцінай не працягнуць 
кантракт?

Днямі стала вядома, што жаночая зборная Беларусі па баскетболе на 
чэмпіянаце Еўропы-2021 згуляе ў групе з камандамі Іспаніі, Славакіі і 
Швецыі.

Фінальная частка першынства пройдзе з 17 па 27 чэрвеня ў Іспаніі і 
Францыі, але да канца не зразумела, ці згуляе там капітан беларускай 
зборнай Кацярына Сныціна, якая таксама вядома сваёй грамадзянскай 
пазіцыяй.

31 сакавіка ў спартсменкі заканчваецца кантракт з федэрацыяй, а 
новы варыянт могуць і не падпісаць.

“Я пацвярджаю, што мне даслалі новы кантракт, бо папярэдняе пагад-
ненне заканчваецца, – кажа Кацярына. – У кантракце ёсць пункт 2.25, які 
гучыць так: “не дапускаць публікацый і выступленняў у сродках масавай 
інфармацыі без узгаднення з Наймальнікам”.

Я азнаёмілася з кантрактам, распісалася на кожнай старонцы, 
адправіла назад. Але пункт 2.25 закрэсліла з рэмаркай “не згодна з гэтым 
пунктам”. Лічу, што маю права на свабоду выказвання і зносін з усімі СМІ 
па любых пытаннях”.

Паводле слоў старшыні Беларускай федэрацыі баскетбола Максіма 
Рыжанкова, “Міністэрства спорту не можа адысці ад афіцыйна зацвер-
джанага тэксту кантракта, а таму ў дадзенай сітуацыі разглядае 
пазіцыю Сныцінай як адмову ад прапановы”.

Таму не вядома, ці будзе падпісаны кантракт з Кацярынай Сныцінай і 
ці выступіць яна на чэмпіянаце Еўропы.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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СВЕТСКАЯ ХРОНИКА

Как живут внучки Горбачева,  
которые почти не бывают в России

У первого и последнего президента СССР Михаила Горбачева, который 2 марта отметил 90-летие, большая 
семья. Правда, единственная дочь и внучки проживают  

вдалеке от родины – причем уже очень много лет.

Известно, что 63-лет-
няя Ирина давно обитает 
в Германии, но регулярно 
приезжает в гости к отцу в 
Москву.

Много лет назад Михаил 
Горбачев с женой потеряли сына.

В немецкий Мюнхен дочь 
Горбачева переехала при-
мерно в середине нулевых, 
чтобы заняться работой при 
именном фонде своего отца, 
который имел представитель-
ство в этой стране. Кстати, 
в то время Ирина уже успе-
ла выйти замуж во второй 
раз – за бизнесмена Андрея 
Трухачева. При этом женщи-
на до сих носит фамилию сво-
его первого супруга, извест-
ного московского хирурга 
Анатолия Вирганского, от 
которого родила двух доче-
рей.

Сегодня наследницы кла-
на Горбачевых уже и сами 
взрослые женщины со свои-
ми семьями. Старшей внуч-
ке политика Ксении 41 год, а 
младшей, Анастасии, в конце 
марта исполнится 34.

Обе учились в МГИМО, 
затем перебрались в Германию 

к матери. Судя по редким 
сообщениям в соцсетях, внуч-
ки Горбачева приезжают в 
Россию к деду только по очень 
большим праздникам.

В юности Ксения и 
Анастасия всегда находились 
в центре внимания и счи-
тались одними из основных 
представительниц столичной 
тусовки. Внучки Горбачева 
часто появлялись на светских 
мероприятиях и даже дефи-
лировали по подиумам у дру-
зей-дизайнеров. Кажется, мир 
моды и шоу-бизнеса действи-
тельно увлекал сестер. Так, 
Ксения в свое время рабо-
тала в пиар-службе певицы 
Валерии, затем была «глян-
цевым» журналистом и даже 
стала главным редактором 
модного издания L’Officiel. 
Когда же Вирганская решила 
уехать на ПМЖ в Германию 
и завязать с наскучившей ей 
журналистикой, этот пост 
заняла Ксения Собчак.

Судя по последним све-
дениям, в Европе старшая 
внучка экс-президента СССР 
держит вместе с отчимом 
небольшой бутик коллек-

ционного вина. Актуальных 
данных о личной жизни 
женщины нет. Известно, 
что в студенческие годы она 
вышла замуж за однокурсни-

ка Кирилла Солода, но вскоре 
развелась с ним. Затем Ксения 
сочеталась браком с бывшим 
концертным директором 
Авраама Руссо Дмитрием 

Пырченковым. Именно в этот 
момент молодожены и пере-
ехали в Германию, где появи-
лась на свет их единственная 
дочь Саша. На сегодняшний 

день Ксения и Дмитрий в раз-
воде.

Младшая внучка Горбачева 
Анастасия оказалась более 
удачливой в любви. Во вре-
мя учебы в МГИМО девушка 
стала встречаться с аспиран-
том исторического факульте-
та Дмитрием Зангиевым. Со 
временем избранник звезд-
ной наследницы получил 
престижную работу в пиар-
команде люксовых модных 
брендов, но главной его стра-
стью была и остается музыка.

В юности Анастасия про-
бовала себя в бьюти- и фэшн-
журналистике, но сегодня 
посвящает всё свободное время 
исключительно семье: мужу и 
5-летнему сыну Никите.

Судя по снимкам в закры-
том аккаунте Вирганской 
в «Инстаграме», у супру-
гов весьма обычный дом, не 
похожий на дизайнерские 
квартиры других наследни-
ков известных фамилий. К 
тому же Анастасия и ее муж 
увлечены миром субкультур. 
Отрастившему длинные воло-
сы Дмитрию, судя по все-
му, близка эстетика хиппи, а 
Анастасия обожает японские 
комиксы, аниме и вселенную 
сериала «Игра престолов».

Раньше дружная семья 
Горбачевых часто собиралась 
вместе, но со временем коли-
чество визитов сократилось. 
Одна из причин этого – состо-
яние Михаила Сергеевича. 
По слухам, в последние годы 
политик очень часто обследу-
ется в больницах и проводит 
длительные курсы лечения. А 
во время пандемии Горбачев 
и вовсе изолировался от 
внешнего мира, чтобы не под-
вергать себя опасности.

Желаем здоровья ему и его 
близким!

Александра БОРИСОВА.
(woman.ru)

Михаил Горбачев с дочерью Ириной. Ксения Вирганская-Горбачева с Михаилом Сергеевичем.

Анастасия Вирганская с мужем Дмитрием 
(архивное фото).

Внучки Михаила Горбачева – Анастасия  
и Ксения на 80-летии деда.

Шведскія медыкі 
высветлілі, колькі 

захоўваюцца антыцелы  
да COVID-19

У тых, хто перахварэў на COVID-19, 
імунітэт да віруса захоўваецца на працягу 
як мінімум дзевяці месяцаў пасля хваробы, 
высветлілі вучоныя Каралінскага інстытута 
і клінікі Дандэруда. Паводле іх дадзеных, 
у гэты перыяд надзвычай нізкая верагод-
насць паўторнага заражэння, паведамляе 
«КоммерсантЪ».

Даследаванне праводзілася з вясны 2020 
года, у ім бралі ўдзел 1884 чалавекі, якія 
працуюць ва ўстановах аховы здароўя і 
перахварэлі на COVID-19. У 96% з іх антыце-
лы заставаліся праз дзевяць месяцаў. У дзвюх 
трацей выпрацаваўся клетачны імунітэт. З 340 
чалавек, у якіх з’явіліся антыцелы, рецыдыў 
выявілі менш як у 1%.

Як распавяла ўрач клінікі Дандэруда і наву-
ковы супрацоўнік Каралінскага інстытута 
Шарлот Талін, пры паўторным захворванні ў 
чалавека дзякуючы выпрацаванаму імунітэту 
можа быць прыглушана сімптаматыка, або хва-
роба будзе працякаць бессімптомна. «Не вядо-
ма, ці можа чалавек з антыцеламі, захварэўшы 
зноў, інфікаваць іншых і пры гэтым не адчу-
ваць ніякіх сімптомаў, але гэта, напэўна, вельмі 
малаверагодна», – дадала ўрач.

У маі плануецца правесці наступную фазу 
даследавання, калі большасць яго ўдзельнікаў 
пройдуць вакцынацыю.

Бюсты Касцюшкі і Каліноўскага 
з’явяцца ў Нью-Ёрку
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Суд не апраўдаў яго, але
Богу апеляцыю пашле
У Брэсце суд прызнаў вінаватым 
Генадзя Шутава, які атрымаў 
смяротнае раненне ад кулі 
вайскоўца падчас пратэсту.
Хіба ж у гэты час пракляты
Ва ўлады логіка відна?
Той, хто забіў, – невінаваты,
Каго забіў – на тым віна.
Пра гэта ўсе, напэўна, чулі:
Падчас пратэсту ён спярша
Загінуў ад няўмольнай кулі
І паляцела ў рай душа,
Затым і суд “гуманны самы”
Прызнаў ягоную віну.
Хіба што гэтакія драмы
Былі ў мінулую вайну…
Прысуд той не здзівіў нікога –
Па завядзёнцы ўсё… Але
На свеце тым, бадай, да Бога
Ён апеляцыю пашле.
Забойца атрымае кару –
Спазнае ў пекле шмат пакут,
Яго ж нявінную ахвяру
Там апраўдае Страшны суд…

Усім насыціцца пара 
энергіяй правадыра
Падчас Усебеларускага народнага 
сходу ваенны камісар Гомельскай 
вобласці Андрэй Крываносаў 
наблізіўся да прэзідыума і 
папрасіў Аляксандра Лукашэнку 
паціснуць яму руку. Вярнуўшыся 
ў Гомель, ваенкам пастроіў сваіх 
калег і “перадаў ім энергію”, 
паціснуўшы рукі афіцэрам пер-
шага шэрагу, а тыя – астатнім…
Калі было ў разгары “веча”
(Назваць той сход іначай – грэх),
Як да бацькоў сваіх малеча,
Ён да прэзідыума бег.
Перапалох сярод аховы:
А што ж патрэбна мужыку?
– Рыгоравіч! – пачулі словы. –
Прашу паціснуць мне руку!
І працягнуў па-панібрацку
Кіраўніку сваю далонь.
Хіба ж паціснуць цяжка Бацьку
Таму, хто не крычыць “далоў”?
Ён нават і абняў бы, мусіць,
Тых, што яму крычаць “віват”,
Тым больш што сёння ў Беларусі
Такіх людзей не надта шмат,
А трэба, каб было багата…
І кіраўнік падаў “пятак”,
Руку калегі-дэлегата
Паціснуў ён. І моцна так!
І дэлегат адданы гэты
Сказаў узрушана яму:
– Каб дасягнуць агульнай мэты,
Я ў Вас энергію вазьму!
Мы ўсіх нацдэмаў пераможам,
Калі і іншым перадам!
– Ты хто?
– У горадзе над Сожам
Я Ваш надзейны ваенкам!
Калі на сходзе дэлегаты
Праблемы вырашылі ўсё ж,
Паехаў ваенкам дахаты –
Туды, дзе хвалі гоніць Сож.
Ён, каб энергію не сцерці,
Яшчэ на полцы ў цягніку
Рашыў, што аж да самай смерці
Не будзе мыць сваю руку –
Памыюць перад іншым светам…
Сабраў у зале ўсіх калег
І ім паведаў, як з імпэтам
Ён да прэзідыума бег
І як энергіяй напотым
Яго насыціў кіраўнік,
Каб быў сапраўдным патрыётам
І каб запал яго не знік.
Ну, словам, выглядаў героем
Палкоўнік з галавой сваёй,
Калі расказваў перад строем
Пра векапомны подзвіг свой.
І быў яшчэ ад ваенкама
Зварот: – Мужчыны і жанкі!
Каб прычасціліся таксама,
Звычайным поціскам рукі
Усім я перадаць гатовы
Энергію правадыра.
Іх так натхнілі тыя словы,
Што тройчы крыкнулі: “Ура!”
І ваенкам паціснуў рукі
Усім, хто стаў у першы рад.
А каб паменш было дакукі,
Казаў ім: – Перадай назад!
І кожны з іх расправіў плечы,
І быў ва ўсіх давольны від!
                   ***
Вось так, сябры мае, дарэчы,
Перадаецца ў нас кавід…

ЧУЛІ?

Так, помнікі нацыянальным 
героям мяркуецца ўсталяваць 
каля будынка Кафедральнага 
сабора Беларускай аўтакефальнай 
праваслаўнай царквы ў Нью-

Ёрку. Аўтар іх – Генік Лойка. 
Апошнім часам карыстальнікі 

сацсетак выказвалі хваляванне 
з прычыны знікнення скульпта-
ра з грамадскай прасторы (сярод 

іншага, Лойка – аўтар помніка 
Тадэвушу Касцюшку ў Косаве). 
Увосень ён быў асуджаны на 
20 сутак, адбываў пакаранне 
на Акрэсціна, больш пра яго 
нічога не было вядома шырокай 
грамадскасці.

Генік Лойка з’явіўся ў 
“Фэйсбуку” і напісаў, што 
сапраўды адбываў пакаранне на 
Акрэсціна, у Жодзіне і Магілёве, 
а цяпер знаходзіцца ў Нью-Ёрку. 
Таксама ён паведаміў, што зрабіў 
бюсты Тадэвуша Касцюшкі і 
Кастуся Каліноўскага: «Бюсты 
адліты з бронзы. Засталося іх 

усталяваць на беларускай зямлі. 
Чамусьці (вядома чаму) Радзіма 
пакуль што іх не прымае. Дык 
Амерыка ласкава прадаставіла 
нам свой кантынент. І мы зараз 
будзем засноўваць пастаменты 
пры беларускай царкве Св. Кірылы 
Тураўскага на лапіку беларускай 
зямлі ў горадзе Нью-Ёрку».

Зянон Пазьняк адзначыў, 
што скульптуры выкананы на 
высокім мастацкім узроўні, і 
заклікаў беларусаў свету далу-
чыцца да збору грошай на 
ўсталяванне бюстаў.

(nn.by)
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
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дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
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Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 
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ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць 
нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць у 
перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам
ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. 
Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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